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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

4 سال سخت مدیریت شهری
شهری  مدیریت  ها،  کاستی  و  کم  تمام  از  فارغ 
اصفهان طی چهارسال گذشته روزهای سختی را 
پشت سر گذاشت. روزهایی که با سرخوشی مفرط 
از انتخابات قاطع سال 96 و پیروزی یکپارچه جریان 
اصلاح طلبی آغاز شد تا سکان هدایت شهر پس از 
14 سال جابجا شود. با این وجود مجموعه اتفاقات 
داخلی و خارجی باعث شد تا این جریان غالب در 
بهار 1400 با شکستی قابل تصور عرصه مدیریت 
شهری را ترک کند. هرچند دلیل این شکست را تنها 

نمی توان به عملکرد 4 سال گذشته ...
۰۳

آیا افراد معرفی شده برای استانداری اصفهان، توانایی حل مشکلات استان را دارند؟

استانداران سابق کوتاه آمدند!
خشکی زاینده رود، تعیین تکلیف طرح های انتقال آب،  ریزگردهای تالاب گاوخونی، آلودگی هوا، بمب ساعتی فرونشست 
زمین، تعیین تکلیف پروژه های تخت جمشیدی، بیکاری، کسب و کارها تعطیل و بسیاری از معضلات اجتماعی و ...  از جمله 
موضوعات اصلی اصفهان است که به اعتقاد کارشناسان، استانداران پیشین اصفهان از پس حل آن برنیامده اند و امروز این 
مسائل به چالش مهم استان تبدیل شده است. اینروزها اما بحث انتخاب استاندار جدید اصفهان مطرح شده و اسامی نفراتی نیز 
اعلام گردیده است! کارشناسان اما می گویند، استانداران اصفهان همیشه در برابر دولت کوتاه آمده اند! و بعید به نظر می رسد با 

وجود این همه بحران، افراد اعلام شده نیز توانایی حل مشکلات استان اصفهان را داشته باشند؟. . . 

گزارش

۰۲

 گزارش

چشم انداز بازارها
هرچند شاخص کل بورس روند صعودی یافته، اما 
حتی  این روند صعودی نیز نتوانسته سرمایه گذاران 
حقیقی را به حضور مجدد در بازار ترغیب نماید.  
با این وجود آیا می توان بازار سهام را در مقایسه با 
سرمایه گذاری  محل  بهترین  موازی،  بازارهای 
دست کم تا پایان ماه جاری قلمداد کرد؟ اینروزها 
حتی  و  طلا  و  ارز  سرمایه،  از  اعم  بازارها  تمامی 
ارزرمزها با نوسان مواجه بوده و در نهایت کاهش 
قیمت را تجربه کرده اند. صاحب نظران بر این باورند 

که بازار سرمایه به دلیل تنوع ذاتی در...
۰۵
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رضا فاطمي امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به مصوبه سال 92 که دولت 
را مکلف کرده تا پایان سال جاري سامانه تجارت را راه اندازي کند، گفت: این سامانه 
اطمیناني از جهت تامین کالا به ما مي دهد که بتوانیم تا انتهاي سال بازار را کنترل 
کنیم. رضا فاطمي امین، تاکید کرد: ما با جدیت درصدد کنترل تورم هستیم تا 
بتوانیم این بیماري اقتصادي را طي چندسال کاهش و شرایط اقتصادي را به سمت 

مطلوب هدایت کنیم.

مدیر بازرسی و نظارت اصناف اصفهان با اعتقاد بر اینکه اگر کسی بخواهد مشکلات 
اقتصادی امروز را به تحریم ها گره بزند، اشتباه می کند، گفت: همواره در گرانی بازار تمام 
تیرها به سمت اصناف به عنوان حلقه آخر نشانه می رود، در حالیکه باید به حلقه های 
ما قبل آخر توجه کنیم. جواد محمدی فشارکی اضافه کرد: احتمال می رود از بین 120 
هزار واحد صنفی در سطح شهر، 100 واحد تخلف کنند که درصد اندکی است، اگرچه 

نباید هیچ واحد صنفی تخلف داشته باشد.

برخی از تازه ترین یافته های پژوهشی و 
مطالعاتی حکایت از آن دارد که ابعاد خطر 
در اصفهان به مراتب جدی تر از آن چیزی 
است که تاکنون رسانه ای شده و زبانه های 
فرونشست، شتابان به سوی بافت تاریخی 

و راهبردی شهر حرکت می کند.
واقعیت مهــم دیگــر آنکه بــه دلیل 
خالی شدن سفره های آب و تاراج کامل 
اندوخته های آب شــیرین، در برخی از 
مناطق تهران و چند شــهر دیگر، ظاهراً 
از میزان فرونشست سالانه کاسته شده، 
منتها این یک خبر خوب نیســت! بلکه 
هشــدار می دهد دیگر چیزی بــرای از 
دست دادن باقی نمانده است!!! پیشنهاد 
مشــخص به مدیران ارشــد ســازمان 
زمین شناسی که آشــکارا معلوم بود به 
شدت نگران آینده تاب آوری سرزمینی 
وطن هســتند، آن بود که بکوشید ابعاد 
فاجعه را بــه زبان اقتصاد رایج کشــور، 
برگردان کرده و به مدد مستندســازانی 
کاربلد و حرفه ای، این فاجعه را به تفکیک 
سی استان کشور - فقط در استان گیلان 
هنوز گزارشی از فرونشست دریافت نشده 

- به تصویر کشید. 
یکی از دلایل از خط خارج شدنِ قطارها 
از ریل به ویژه در محور ورامین به مشهد، 
اصفهان به شیراز و ... پدیده فرونشست 
زمین است. ابعاد فرونشست و عدم توجه 
به سازندهای زمین شناسی، سبب از حیز 
انتفاع خارج شدن سد فیروزآباد فارس در 
هایقر و چند منطقه دیگر اســت. صدها 
کیلومتر جاده، پل و کیلومترها دکل انتقال 
نیرو و لوله های گاز، نفت و آب خســارت 
دیده، شکسته و نیز تحمل خسارت هایی 
هنگفت به منازل مسکونی از دیگر ابعاد 

این رخداد فاجعه بار اما خاموش است!!!
با این وجود، نه در صحن بهارستان، نه در 
ساختمان پاستور و نه در شورای امنیت 
ملی ظاهراً آنگونه کــه باید اهمیت این 
خطرِ کاهنده کارایی ســرزمین و عامل 
مهاجرت از مرکز ایران درک نشده است. 
وگرنــه چگونه ممکن اســت همچنان 
از صادرات آب کشــور به نــام صادرات 
کشاورزی دفاع شود و برای مانع زدایی از 
آن در مجلس و دولت طرح ها و لوایحی به 

تصویب رسد؟!!
واقعیت این است که اغلب سیاستگذاران 
ما فکر می کننــد می توانند بــا احداث 
یک کمربند ســبز جلــوی بیابان زایی 
را بگیرنــد. فکر می کنند بیابــان از یک 
هسته مرکزی در کشور شروع می شود 
و اگر ما دور آن کمربندی ســبز بکشیم 
پس بیابان زایی مهار می شــود. در واقع 
تعریف واقعی و مفهوم اصلی بیابان زایی 
را اغلب مســوولان مــا درک نکرده اند. 
طبق تعریفــی کــه UNP ارائه کرده 
اســت، بیان زایی عبارت است از تخریب 
سرزمین در مناطق خشک، نیمه خشک 
و نیمه مرطوب خشک. یعنی هر فرآیندی 
که منجر به کاهش کارایی سرزمین شود، 
نوعی بیابان زایی است. حتی اگر در یک 
منطقه دریایی یکباره تمام آبزیان از بین 
بروند، کویر دریایــی رخ می دهد. اکنون 
در خلیج فارس ما مناطقی داریم که هیچ 
جنبنده ای در آنها وجود نــدارد. آن هم 
نوعی فرآیند بیابان زایی است که رخ داده 
و باعث کاهش تاب آوری سرزمین شده 
است. ما هنوز مفهوم بیابان زایی را درک 
نکرده ایم و فکر می کنیم با ایجاد سازه ها 
و فعالیت های ضربتی برای کاشت درخت 
می توانیم بیابان زایــی را مهار کنیم. این 

نگرش فقط مختص ایران نیست.

مشکلات اقتصادی را به تحریم ها گره نزنيموزیر صمت:  تورم را كنترل مي كنيم
اقتصاد اصفهان

     گزارش

چرا خطر فرونشست
را جدی نمی گيرند؟!

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

شهرستان  هفت  در  کرونا  واکسیناسیون  تجمیعی  نوسان:مراکز   
بزرگ استان اصفهان از روز چهارشنبه هفته گذشته بدلیل محدودیت 
موجودی واکسن غیر فعال شده بود. اما بالاخره محموله های جدید 
به اصفهان رسید و کار  ایران برکت  واکسن های آسترازنکا و کوو 
واکسیناسیون مردم برای تزریق دز دوم آنها در مراکز تجمیعی استان 
و با ارسال پیامک نوبت دهی آغاز شد. گفته می شود، تاکنون حدود 
۲۹ درصد جمعیت استان نوبت اول واکسن کرونا و ۱۶ درصد ۲ نوبت 
واکسن را دریافت کردند. آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی 

است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
فرونشست به آثار تاریخی رسید

براساس بررسی های اولیه پایشگران فرونشست در اصفهان عوارض این پدیده 
از جنوب به شمالِ میدان نقش جهان و پل های تاریخی افزایشی است. آثار 
فرونشست بر میراث فرهنگی این خطه نشان می دهد تا چه اندازه این پدیده به 
دل شهر آمده است. به گفته کارشناسان، میدان نقش جهان با آثاری چون مسجد 
جامع عباسی) مسجد امام(، مسجد شیخ لطف الله،عمارت عالی قاپو و سردر بازار 
قیصریه به دلیل ضخامت و وسعت زیاد آبرفتی که بر آن بنا شده اند و همچنین 
بیشتر پل های تاریخی اصفهان به دلیل قرارگیری روی آبرفت با عمق های مختلف 
تحت تاثیر عوارض فرونشست قرار دارند و شدت گرفتن فرونشست ها می تواند 
برای آثار میراث فرهنگی اصفهان تهدید جدی باشد. به گفته آنها، جنس خاک، 
ضخامت آبرفت و وسعت آبخوان، نوع عوارض فرونشست و میزان آسیب این پدیده 
را تحت تاثیر قرار می دهد. روند خشکی زاینده رود و تغذیه نشدن آبخوان دشت 
اصفهان - برخوار به همراه هشدارهایی که نهادهای متولی پایش فرونشست نسبت 
به  عوارض این پدیده مخرب برای آثار تاریخی اصفهان می دهند همه حاکی از 
آن است که باید همه دستگاه های دست اندرکار در یک هم افزایی برای پایش و 

مطالعه آثار فرونشست در اماکن تاریخی اصفهان اقدام کنند.

رشد ۷۲ درصدی صادرات کالا 
از گمرک اصفهان

امسال ارزش صادرات کالا از گمرکات استان اصفهان، ۷2 درصد بیشتر شده است. 
گمرک استان اصفهان گفت: صادرات کالا از گمرکات این استان از ابتدای امسال 
تاکنون، ۵06 میلیون دلار ارزآوری به ارمغان آورده که ۷2 درصد بیشتر از مدت 
مشابه پارسال است. رسول کوهستانی پزوه افزود: صادرات امسال مراکز گمرک استان 
اصفهان، شامل کاشان، فولادمبارکه ، ذوب آهن و فرودگاه شهید بهشتی اصفهان از 
نظر وزنی ۸۸۳ میلیون کیلوگرم بود که 29 درصد در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
رشد داشته است. وی گفت: عمده محصولات صادراتی استان شامل آهن و فولاد، 
محصولات پتروشیمی ، فرش ، فرآورده های شیمیایی و محصولات و مصنوعات آهنی 
است که بیشتر به کشور های عراق، افغانستان، پاکستان، میانمار و چین بود.مدیرکل 
گمرک استان اصفهان افزود : در این مدت میزان واردات استان 2۳۷ میلیون دلار با 
وزن ۵2 میلیون کیلوگرم بود که درمقایسه با پنج ماهه پارسال از نظر وزن ۳۸ درصد 
و از نظر ارزش ۵۷ درصد رشد داشته است.کوهستانی پزوه گفت: درآمد گمرک 
استان اصفهان با 24 درصد رشد به بیش از 4 هزار و 200 میلیارد ریال رسیده است.

مدیرکل گمرک استان اصفهان افزود: گمرک فولاد مبارکه 40 میلیون دلار و گمرک 
ذوب آهن اصفهان 44 میلیون دلار در پنج ماهه 1400 صادرات داشتند و در همین 

مدت میزان واردات از این دو گمرک به ترتیب 100 و ۸ میلیون دلار بود.

۵۲ طرح تعاونی افتتاح می شود
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان گفت: همزمان با هفته تعاون 
۵2 طرح و پروژه تعاونی در این استان به بهره برداری می رسد. کامران کلانی 
افزود: این پروژه ها که در بخش های صنعتی، مسکن، کشاورزی و صنایع دستی 
اجراشده است به صورت متمرکز همزمان با  26۸  طرح تعاونی در کشور به بهره 
برداری می رسد. وی بیان کرد: آیین بهره برداری از طرح های تعاونی استان اصفهان 
همزمان با تجلیل از 1۸ تعاونی برتر استانی که 2 باب آن نیز صاحب افتخار ملی 
هستند به صورت ویدئوکنفرانس و به میزبانی شهرستان نجف آباد برگزار می شود. 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اصفهان میزان سرمایه گذاری برای ۵2 طرح 
تعاونی این استان را هزار و 222 میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: بالغ بر 90 درصد 
هزینه طرح های تعاونی استان آورده بخش خصوصی و کمتر از 10 درصد آن از 
تسهیلات بانکی است. وی اضافه کرد: با بهره برداری از این طرح ها ، اشتغال ۵۳۵ 

نفر به صورت مستقیم فراهم خواهد شد.

اختصاص زمین، چالش سرمایه گذاران 
نیروگاه های خورشیدی 

سخنگوی صنعت برق استان اصفهان با اشاره به اینکه مناطق مختلف اصفهان 
پاسخگوی مناسبی برای توربین های بادی نیست، اما ظرفیت خوبی در انرژی 
خورشیدی داریم، گفت: یکی از مشکلات ایجاد نیروگاه های خورشیدی اختصاص 
زمین به متقاضیان احداث این نیروگاه ها است. محمدرضا نوحی درباره سرمایه 
گذاری استان اصفهان بر انرژی های تجدیدپذیر برای تامین نیاز برقی خود، اظهار 
کرد: مطالعات و بررسی های بسیاری در مناطق مختلف استان اصفهان در بحث 
انرژی های بادی و پیش بینی بادسنجی انجام شده است، اما نتایج بررسی ها 
نشان داد که این مناطق پاسخگوی مناسبی برای نصب توربین های بادی در 
اصفهان هستند. وی با اشاره به اینکه در استان اصفهان نزدیک ۵0 مگاوات انرژی 
خورشیدی نصب شده داریم، گفت: به دلیل نوسانات نرخ ارز، از چند سال قبل 
سرمایه گذاران تمایل کمی به احداث نیروگاه های خورشیدی داشتند، البته 
از اواخر سال گذشته درخواست ها برای احداث نیروگاه خورشیدی در استان 
دوباره افزایش یافته است. وی با بیان اینکه یکی از مشکلات ایجاد نیروگاه های 
خورشیدی اختصاص زمین به متقاضیان احداث این نیروگاه ها است، گفت: البته 
با کمک معاون اقتصادی استاندار اصفهان مقرر شد با همکاری سازمان جهاد 
کشاورزی و منابع طبیعی سرعت تحویل زمین به متقاضیان احداث نیروگاه های 

خورشیدی سرعت گیرد.

واکسن رسید!!!

فعلی  مقطع  در  گویند،  کارشناسان می 
های  دیدگاه  با  استانداری  به  اصفهان 
راهبردی و استراتژیک نیاز دارد؛ فردی که 
باید به غیر از  نگاه ملی، نگاه توسعه منطقه 
ای نیز داشته باشد؛ اما باید توجه داشت اگر 
تنها نگاه ملی مدنظر استاندار آتی اصفهان 
باشد، اصفهان به ابزاری برای منافع ملی 
تبدیل می شود که ضررها و آسیب های آن 
به این استان باز خواهد گشت. همان عاملی 
که باعث شده تا همواره استانداران اصفهان 
در برابر دولت و مشکلات ملی کوتاه بیایند! و 
بحران های فعلی گریبانگیر این استان باشد.

تمرکز بر آب
اسبق  استاندار  حسینی-  سیدمحمود 
اصفهان در این باره به "نوسان" می گوید: 
استاندار جدید اصفهان باید این استان را به 
سمت فناوری های نو، گردشگری و صنعت 
حمل و نقل و ایجاد بندرخشک سوق دهد، 
چراکه امروز اصفهان دیگر ظرفیت توسعه 
صنایع سنگین را ندارد. حسینی درباره اینکه 
همواره طی دوره های مختلف استانداران 
اصفهان نگاهی ملی به موضوعات استان 
داشتند، می گوید: اگرچه استانداران مختلف 
همواره به موضوع آب توجه داشتند، اما در 
کشور  و  نیرو  وزارت  مختلف  دولت های 
همراهی لازم را با استان نداشته است. او با 
تاکید بر اینکه تولید، تامین و مصرف آب باید 
اولویت استاندار جدید اصفهان باشد، تصریح 
می کند: اگر موضوع آب اصفهان حل نشود، 
علاوه بر اقتصاد ملی، امنیت ملی نیز به خطر 
می افتد، باید توجه داشت که یک تمدن را 
نمی توان با قطع آب نابود کرد، بنابراین 
استاندار آینده اصفهان باید تخصیص های 
آبی گذشته همچون انتقال2۵0 میلیون 
را  اصفهان  به  آباد  بهشت  از  مترمکعب 
بازپس گیرد، همچنین بر روی دائمی کردن 
رودخانه زاینده رود تلاش ویژه کند، از سوی 
دیگر حقابه تالاب گاوخونی را بازپس گیرد. 
او هشدار می دهد که اگر حقابه سالانه 1۷۵ 
میلیون مترمکعبی گاوخونی تامین نشود، 
ریزگردهای تالاب تا عمق چند صد کیلومتر 
حرکت کرده تا جایی که حتی دیگر منطقه 
مرکزی کشور همچون تهران، فارس یزد، 
لرستان و ... دیگر قابل سکونت نخواهد بود. 
استاندار اسبق اصفهان همچنین مسائل 
اجتماعی را اولویت بعدی اصفهان می داند و 
می گوید: اصفهان با ۵.۵ میلیون نفر سومین 

استان پرجمعیت کشور است، همچنین 
حدود 6۵ درصد جمعیت استان در منطقه 
مرکزی استان متمرکز شده است که این 
تراکم جمعیت مسائل اجتماعی بسیاری 
همچون حاشیه نشینی، فقر، بیکاری، بزه و 
... را به دنبال خواهد داشت، بنابراین استاندار 
آینده اصفهان باید در بحث اشتغال باید به 

سمت اقتصاد دانش بنیان حرکت کند.

استانداران قبلی نتواستند!
صمصام  الدین  جمال  سید  همچنین 
شریعت- معاون عمرانی اسبق استانداری 
اصفهان با اعتقاد بر اینکه در مقطع فعلی، 
اصفهان به استانداری با شخصیت ملی، 
کاربلد،  قدرتمند،  شناخته،  ای  چهره 
باتجربه و تخصص لازم و با مدیریت قوی 
نیاز دارد به "نوسان" می گوید: امروز اصفهان 
دیگر به مدیران ضعیف نیاز ندارد، به نوعی 
استانداران قبلی نتواستند برای این استان 
کار ویژه ای انجام دهند. او با اشاره به اینکه 
استاندار  که  مسئله ای  مهمترین  امروز 
اصفهان باید به آن توجه کند، بحث آب 
است که به موضوعی سیاسی تبدیل شده 
است، همچنین موضوعات زیست محیطی 
به   ... و  آلودگی هوا  فرونشست زمین،  و 
نحوی وابسته به آب است، از سوی دیگر 
پسماندهای خطرناک، پروژه های بزرگ 
سریع السیر  قطار  همچون  افتاده  عقب 
اصفهان-تهران، سد تونل سوم کوهرنگ 
که هنوز بعد از سال ها ساخته نشده است، 
باید در اولویت برنامه های استاندار آینده 
اصفهان قرار گیرد. او به ایرادات استانداران 
نتوانسته  که  اصفهان  گذشته  سنوات 
اند حق استان را بگیرند اشاره می کند و 
و  استانداران گذشته  متاسفانه  می گوید: 
حتی استاندار فعلی اصفهان در مدیریت 
خود ضعیف عمل کرده اند و به نوعی به 
دادن جایگاه خود،  از دست  ترس  دلیل 
نتوانستند خواسته های استان را به درستی 
پیگیری کنند. به اعتقاد صمصام شریعت، 
تعامل لازم  باید  اصفهان  استاندار جدید 
را با نمایندگان مجلس داشته باشند و در 
مباحث مختلف نمایندگان را با خود همسو 
کند و از مسیر فشار به دولت، نهایت استفاده 
را برای بهبود وضعیت اصفهان ببرد، این 
درحالیست که استانداران قبلی اصفهان 
در تعامل با علما و نمایندگان مجلس ناموفق 
عمل کردند و نتوانستند در پایتخت در 

ملی  مدیران  عمرانی،  بودجه های  جذب 
و رئیس جمهور را با خود همسو کنند. او با 
انتقاد از اینکه استانداران سابق اصفهان در 
جذب بودجه های ملی و همچنین پیگیری 
و اتمام طرح های انتقال آب ناموفق بودند تا 
جایی که امروز تونل سوم کوهرنگ بعد از 

سال ها همچنان بلاتکلیف است.

خوشبین نیستم!
استاندار  اسبق  همدانیان-معاون  علیرضا 
اصفهان در این باره به "نوسان" می گوید: 
متاسفانه اصفهان، استانی است که حداقل 
در دهه گذشته کلمه توهم برخورداری را 
یدک می کشد، در حالیکه طی ده سال 
گذشته در بسیاری از شاخص های تولیدی، 
اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی از بسیاری 
استان ها عقب افتاده و باید گفت حداقل 
طی سه دهه گذشته استان فاقد استاندار 
و  مدیرانی در قد و قامت استان اصفهان 
بوده است، اگرچه چهره های ملی همچون 
آقایان مهرعلیزاده، زرگرپور با سوابق ملی و 
وزارتخانه ای زمانی استاندار اصفهان بودند، 
اما متاسفانه حتی اقدام قابل توجه و در حد 
انتظار ی در رفع دو سه معضل اصلی استان 

برداشته نشد.
به  اصفهان  امروز  اینکه  بر  اعتقاد  با  او 
استانداری، حداقل با سابقه استاندار در یک 
استان همطراز  اصفهان و یا وزیر در یک 
وزراتخانه تاثیرگذار  نیاز دارد و قطعا فردی 
در سطح پایین تر  با این حجم از معضلات 
قامت  از  نمی تواند  قطع  طور  به  فعلی 
استانداری اصفهان برآید، تاکید می کند: 
نه  سیزدهم  دولت  در  اصفهان  استاندار 
تنها باید قوی و باتجربه باشد، بلکه باید با 
بدنه دولت، وزرا و نمایندگان ارتباط خوب 
و سازنده در جهت پیشبرد اهداف استان 
داشته باشند او با اشاره به ایرادات استانداران 
قبلی اصفهان، می گوید: اگرچه استانداران 
گذشته  قطعا قصد و نیت کار داشتند، اما 
دچار روزمرگی شدند و  در بین جلسات 
مستمر و کارتابل هایشان از مسئولیت اصلی 
غافل ماندند و متاسفانه در استان کمتر 
شاهد هم صدایی بین نمایندگان مجلس و 
بدنه استانداری بوده ایم. به گفته همدانیان، 
اگرچه استانداران مسئولیت ها و  تفویض 
اختیارات مهمی دارند، اما همواره فرصت ها 
در برگزاری بسیاری از نشست ها و جلسات 
وقت گیر که متاسفانه اغلب اثربخش نبوده 

چشم اندازی  هیچ  امروز  و  شده  سپری 
روشنی صرف نظر از الطاف الهی در حل 
مقوله آب استان محقق نشده وحتی طرح 
های دارای ردیف بودجه ملی در سازمان 
برنامه کشور و  مطالعات انجام شده با آغاز 
دولت یازدهم به جهت سیاسی کاری وزارت 
نیرو و شیطنت استان های مجاور یک شبه 
فاقد توجیح فنی  شدند!! یا در بحث تولید 
با وجودی که اصفهان دومین تولیدکننده 
از سال گذشته  اما  مرغ در کشور است، 
تاکنون در توزیع و تامین مرغ استان دچار 

مشکل است.
به اعتقاد معاون اسبق استانداری اصفهان، 
نمرات عملکرد استانداران گذشته اصفهان 
قابل قبول نیست، چراکه اشرافیت لازم را 
از لحاظ تجربه به مسائل استان نداشتند. 
او درباره اینکه برخی استانداران در برابر 
خواسته های استان کوتاه می آیند، توضیح 
می دهد: با توجه به اینکه استانداران توسط 
هیچ  بنابراین  می شوند،  انتخاب  دولت 
استانداری شمشیر خود را از رو برای دولت 
نمی بندد و در نهایت در برابر دولت کوتاه 
می آید؛ به عنوان مثال در مقوله آب اصفهان 
هیچ گاه در دولت موفق اثبات حقانیت 
اصفهان نشدند و حتی در سفر آقای دکتر  
روحانی به اصفهان، استاندار وقت حاضر به 
طرح پیشنهاد اداره ۵0 درصد منابع آبی در 

داخل خود استان را به رئیس جمهور نشد. 
را  اصفهان  آینده  استاندار  اولویت  او 
مسائل  آب،  موضوع  به  فوری  رسیدگی 
زیست محیطی،  اشتغال  حفظ و مرمت 
و  تولید  رونق  زیر ساخت های فرسوده، 
حمایت از تولیدکنندگان توجه  به بافت های 
فرسوده، احیای واحدهای تولیدی مستقر 
در شهرک های صنعتی، راه اندازی بندر 
خشک، توجه به طرح های دانش بنیان و 
از همه مهمتر تغییرات ضروری در چیدمان 
مدیران بدنه استان می داند و می گوید: با 
اسامی پیشنهادی که امروز در برخی رسانه 
ها و فضای مجازی برای استانداری اصفهان 
مطرح است، به نظر می رسد این اشخاص 
نمی توانند گام موثری برای رو به جلو بردن 
اهداف  استان داشته باشند و متاسفانه در 
گذشته نیز از این نوع انتصابات ناباورانه 
داشیم که جز ضرر برای استان و مردم ثمری 
نداشته است. او تاکید دارد: به گزینه های 
مطرح شده  برای تصدی استانداری اصفهان 
اصلا خوشبین نیستم و اگر فرد منتخب 
متناسب با معضلات استان نباشد به نظر 
می رسد ضعیف ترین  استاندار را در  دولت 
اسبق  معاون  داشت.  خواهیم  سیزدهم   
استاندار اصفهان اضافه می کند: متاسفانه 
اصفهان طی هشت سال گذشته بسیاری از 
شاخص های توسعه یافتگی خود را از دست 
داده و تنها عامل برخورداری استان، پیشرو 

بودن مردم و خیرین این استان هستند.

آیا افراد معرفی شده برای استانداری اصفهان، توانایی حل مشکلات استان را دارند؟

استانداران سابق کوتاه آمدند!
کارشناسان می گویند طی سه دهه گذشته، اصفهان فاقد استانداری در قامت این استان بوده است

خشکی زاینده رود، تعیین تکلیف طرح های انتقال آب،  ریزگردهای تالاب گاوخونی، آلودگی هوا، بمب 
ساعتی فرونشست زمین، تعیین تکلیف پروژه های تخت جمشیدی،  بیکاری، کسب و کارها تعطیل و 
بسیاری از معضلات اجتماعی و ...  از جمله موضوعات اصلی اصفهان است که به اعتقاد کارشناسان، 
استانداران پیشین اصفهان از پس حل آن برنیامده اند و امروز این مسائل به چالش مهم استان تبدیل 
شده است. اینروزها اما بحث انتخاب استاندار جدید اصفهان مطرح شده و اسامی نفراتی نیز اعلام گردیده 
است! کارشناسان اما می گویند، استانداران اصفهان همیشه در برابر دولت کوتاه آمده اند! و بعید به نظر می 
رسد با وجود این همه بحران، افراد اعلام شده نیز توانایی حل مشکلات استان اصفهان را داشته باشند؟. . . 
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نوسان: مدیرعامل سازمان پارکها 
اصفهان  و فضای سبز شهرداری 
شهر  درختان  پاشی  سم  گفت: 
با  و  زمینی  صورت  به  اصفهان 
دستگاه های متصل به تراکتور در 

فصل بهار انجام می شود.
اداره  از  نقل  به  و  نوسان  گزارش  به 
ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، 
این روزها شایعه ای در فضای مجازی 
از  شهر  درختان  پاشی  سم  بر  مبنی 
سوی شهرداری با هلیکوپتر دست به 
است  درحالی  این  و  شود  می  دست 
که مسئولان مرتبط در این حوزه در 
از  شایعه،  این  تکذیب  با  شهرداری 
شهروندان درخواست کردند، در مورد 
صحت مطالب منتشر شده در فضای 
باشند.  داشته  بیشتری  دقت  مجازی 
فروغ مرتضایی نژاد، مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان 
در این رابطه با اشاره به سم پاشی و 
شست و شوی درختان شهر اصفهان در 
دو مرحله اظهار کرد: این کار که برای 
دفع آفات است، کاملا به صورت زمینی 
انجام می شود. وی ادامه داد: در مرحله 
با محاسبه درجه  پاشی،  نخست سم 
حرارت تجمعی و زمان ظهور و فعالیت 
آفات از فروردین ماه آغاز می شود و تا 

نیمه های اردیبهشت ادامه دارد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان تصریح کرد: این اقدام 
هم به صورت شبانه صورت می گیرد. 
وی با اشاره به اینکه سمپاشی درختان 
شته،  خوار،  برگ   آفات  علیه  نارون 
چوب  خوار  سوسک  خونی،  شپشک 
شاخک بلند و پروانه زنبور مانند و نیز 
سمپاشی تاج درختان اقاقیا، بید و کاج 
علیه آفت شته در مکان  های آلوده طی 
سمپاشی عمومی مرحله اول انجام می 
شود، گفت: سمپاشی قسمت تاج همه 
گنجشک،  زبان  چنار،  نارون،  درختان 
بید، اقاقیا و انواع گونه  های سرو مبتلا 
به آفت کنه تار عنکبوتی به وسیله یکی 
حفظ  تایید  مورد  کنه کش  سموم  از 
نباتات نیز در سم پاشی شبانه مرحله 
دوم اجرایی می شود. مرتضایی نژاد بیان 
کرد: زمان انجام این کار، در خرداد ماه 
و براساس شرایط جوی و میزان آفات 
صرفه  برای  اینکه  بیان  با  وی  است. 
جویی در میزان سم مصرفی و افزایش 
به  متصل  دستگاه  از  سموم،  کیفیت 
تراکتور استفاده می شود، گفت: شست 
های درختچه  و  درختان  شوی  و 

شهر اصفهان نیز برای افزایش سرزندگی 
روی  های  آلاینده  و  غبار  کاهش  و 
درختان صورت می گیرد که این کار 
سبب شده در مصرف سموم در طول 

سال صرفه جویی شود. 
و فضای  ها  پارک  مدیرعامل سازمان 
کرد:  تصریح  اصفهان  شهرداری  سبز 
استفاده  با  درختان  شوی  و  شست 
موارد برخی  در  و  مخصوص  مواد  از 

هر  در  بار  دو  معمولی،  های  شوینده 
اقدام  این  که  می شود  انجام  تابستان 
عمومی  پاشی  دفعات سم  باعث شده 
درختان شهر یک بار کاهش داشته باشد. 
همچنین، حسین امیری، معاون خدمات 
شهری شهرداری اصفهان با اشاره به نحوه 
سم پاشی درختان در سطح شهر گفت: 
اجرای سم پاشی درختان و فضای سبز 
در شهر اصفهان با رعایت دستورالعمل 
کامل تحت  به صورت  و  اجرایی  های 
نظارت سازمان پارک ها و فضای سبز 

شهرداری اصفهان اجرایی می شود .

رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان گفت: دریافت یک هزار و 400 میلیارد تومان اوراق 
مشارکت برای تکمیل خط دو مترو و خرید چهار واگن برای خط یک در جلسه شورا تصویب 
شد. محمد نور صالحی خاطرنشان کرد: در نطق خود به فرونشســت زمین اشاره کردم 
و با توجه به خشکی زاینده رود و تزریق نشــدن آب های زیرزمینی و برداشت بی رویه از 
سفره های زیرزمینی میزان فرونشست در پهنه دشت اصفهان و برخوار به شرایط بحرانی 

رسیده است. 

رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اسلامی شهر اصفهان از معاونت 
برنامه ریزی و حوزه بودجه ریزی شهرداری درخواســت کرد با نگاه ویژه تری به کسب 
درآمد پایدار و اجرای پروژه های مشارکتی بپردازند. منوچهر مهروی پور  تصریح کرد: با 
نگاه به بودجه سال 99 و 1400 می توان دید بخشــی از درآمد شهرداری به واسطه اخذ 
تسهیلات بانکی، فروش املاک و تراکم فروشی به دست می آید. وی ادامه داد: لازم است،  

نگاه ویژه تری به کسب درآمد پایدار و اجرای پروژه های مشارکتی صورت گیرد.

نگاه جدی به اجرای پروژه های مشاركتی مصوبه 1400ميليارد تومانی برای توسعه مترو اصفهان

گزارش

گزارش

انجام سم پاشی درختان 
به صورت زمينی

خدمات ۲۴ ساعته برای کاهش مراجعات شهروندان اصفهانی؛

قدرت اله نوروزی که در ر.وزهای سخت 
صحنه  به  پای  کشور  اقتصاد  بر  حاکم 
گذاشت، شعار اداره ارزان شهر را سرلوحه 

برنامه های خود قرار داد. 
تا  کرد  سعی  حقوقدان،  شهردار  این 
کلیدواژه هایی از جمله حقوق شهروندی، 
شفافیت،  خلاق،  طیقه  مالی،  انضباط 
توجه به زیست پذیری شهری، توسعه 
متوازن و عدالت فضایی و ... را به ادبیات 
کند؛  اضافه  اصفهان  شهری  مدیریت 
از  را  او می خواست دیپلماسی شهری 
ساحت یک واژه تشریفاتی به رویکرد و 
عمل گرایی تبدیل کند. در رویدادهای 
دیپلماسی  و  یافت  حضور  المللی  بین 
پیشرفت شهر  و  توسعه  ابزار  را  شهری 
را  راه چهارباغ  پیاده  تکمیل  قرار دهد. 
اولویت خود قرار داد و از واژه هایی چون 
شهر دوستدار کودک و دوستدار سالمند 
رونمایی کرد. به جرات می توان دوران 
مدیریت قدرت اله نوروزی را به دو دوره 

متفاوت تقسیم کرد. 
در دوره دو ساله اول، مسایل فرهنگی 
مانند احیای چهارباغ، نصب مجسمه کاوه 
اهنگر،  برگزاری جشنواره فیلم کودک 
روز  های  جشن  برگزاری  و  نوجوان  و 
اصفهان اولویت داشت و از جایی که اتفاقا 
با روزهایی پاندومی کرونا نیز همراه بود 
به توسعه قیزیکی شهر پرداخت. تکمیل 
اصفهان،  المللی  بین  نمایشگاه  اول  فاز 
راه اندازی خط یک مترو، تکمیل سالن 
اجتماعات گلستان شهدا و میدان شهدای 
هسته ای و پردیس هنر نیز از طرح های 
نیمه کاره ای بود که در نیمه دوم دوره 

مدیریت شهری او انجام شد. 

پروژه های بزرگی 
که رونمایی شد

اما بدون تردید شاهکار نوروزی را باید 
اصفهان  مترو  پروژه  از  برداری  بهره 
دانست. پروژه های که1۷ سال نیمه تمام 
باقی مانده بود و گویی غیرقابل نتیجه 
به نظر می رسید  در روزهایی که دلار 
شتابان اوج می گرفت و بهایش چند برابر 
می شد، خرید دو رام قطار شامل ده واگن 
به ارزش ۳ هزار میلیارد ریال برای بهبود 

به شهروندان  و سرعت خدمات رسانی 
در دستور کار قرار گرفت و تا پیش از 
کرونا روزانه بیش از 120 هزارنفر از مترو 

اصفهان استفاده می کردند. 
پس از تکمیل پروژه طلسم شده خط یک 
مترو، مدیریت شهری به سرعت به سراغ 
خط دو مترو رفت و عملیات ساخت خط 
دو را همزمان از دو جبهه شرق و غرب 
پنجم شهری  مدیریت  امروز  کرد.  آغاز 
در حالی زمام امور را تحویل می دهد 
که همزمان 1۳ ایستگاه مترو خط دو در 
حال ساخت است؛ ساخت برخی از این 
تکمیل  درصد  از 90  بیش  ها  ایستگاه 
شده، ۷0 درصد حفاری تونل فاز یک خط 
دو انجام شده و در بخش سازه و سیویل 
هم بیش از ۳0 درصد پیشرفت داشته 

است.
المللی  بین  نمایشگاه  اول  فاز  تکمیل 
یک  کردن  اضافه  معنای  به  اصفهان، 
المللی و  زیرساخت مهم در حوزه بین 
فعالان  اصفهان،  برای  شهری  اقتصاد 
تجاری  صنعتگران،گردشگران  اصناف، 
و ...بود. نمایشگاه بین المللی اصفهان با 
4۷ هکتار مترمربع زیرساخت، 1۷ هزار 
هزار   ۳0 سرپوشیده،  سالن  مترمربع 
مترمربع فضای باز نمایشگاهی و 42 هزار 
مترمربع فضای سبز، نخستین شهرک 
نمایشگاهی کشور به شمار می  رود. این 
نمایشگاه دارای فضاهایی مانند ساختمان 
رجیستری، پاویون مذاکرات بین   المللی، 
سالن گردهمایی و نشست های خبری، 
سالن های مذاکره، مجموعه رستوران و 
کافی شاپ، توقفگاه متمرکز و فضای باز 

برگزاری نمایشگاه است.
مرکز همایش های بین المللی اصفهان، 
دیگر پروژه تخت جمشیدی ایران شهر 
شهری  مدیریت  دوره  این  در  که  بود 
اجرایی  عملیات  شد.  افتتاح  و  تکمیل 
این پروژه از سال 90 آغاز شده بود که 
درصد   ۵1.61 حدود  تنها   96 سال  تا 
اخیر  سال  در سه  اما  داشت،  پیشرفت 
پیشرفت این پروژه 49 درصد و در کل 
شش سال قبل )سال های 90 تا 96( ۵1 
درصد به ثبت رسیده است. مجموعه ای 
افتتاحیه  که حسن روحانی در آخرین 

فرمان  با  اش  جمهوری  ریاست  دوران 
ویدئوکنفرانسی افتتاح و از آن به عنوان 
جهان،  با  سازنده  تعامل  برای  مرکزی 
یاد  نظیر  بی  و طراحی  معماری  دارای 
کرد. تکمیل پردیس هنر شهر اصفهان با 
۷۵ هزار مترمربع مساحت در مجاورت پل 
تاریخی شهرستان به عنوان یک مجموعه 
اختیار  در  روباز  تفریحی   – فرهنگی 
از سوی دیگر،  و  قرار گرفت  شهروندان 
پرداخت معوقه های پروژه هایی همچون 

پل استقلال، پل اشکاوند انجام شد.
یکی از نیازهای 20 ساله اصفهان، ساخت 
رینگ چهارم بود که قدرت اله نوروزی 
بالاخره ساخت آن را آغاز کرد و توانست 
۳00 میلیارد تومان قرارداد برای اجرای 
این  این پروژه عظیم منعقد کند. ثمره 
اقدام ارزشمند اجرای پل آفتاب، ادامه بلوار 
فرزانگان و مسیر رینگ در منطقه 14 بود تا 
معضل 2۵ ساله مناطق 10 و 14 به دلیل 
تردد خودروهای سنگین در خیابان بعثت، 
سه راه نقشینه و میدان جوان مرتفع گردد. 
پروژه مجموعه پل ها و تقاطع شهید سردار 
سلیمانی، در کیلومتر صفر رینگ حفاظتی 
واقع شده که از سمت شرق شهر نقش به 
سزایی در کاهش بار ترافیکی این قسمت 
و مرکز اصفهان دارد. در این طرح ۵ قطعه 
پل در ۵ سطح ساخته شده که یک و نیم 
کیلومتر از حلقه ترافیکی شهر اصفهان را 
شامل می شود و عامل مهمی در توسعه 
منطقه 1۵، 14 و کاهش قابل توجه ترافیک 

بخش شرقی اصفهان به شمار می رود.

انضباط مالی
سرلوحه اقدامات

انضباط  با  تنها  شهر  ارزان  اداره  شعار 
طویل  و  عریض  دستگاه  در  مالی 
از  استفاده  شد.  می  محقق  شهرداری 
سامانه های مختلف مانند سامانه سرای 
حوزه  سامانه  و  من  اصفهان  هشت، 
مالی – اقتصادی شهرداری در 4 سال 
بخش  در  انضباط  ایجاد  زیربنای  اخیر 
به  کرد  فراهم  را  شهرداری  مالی  های 
حقوق  پرداخت  شدن  روز  به  طوریکه 
به  مربوط  مالی  امور  در  شفافیت  و  ها 
شهروندانی که به شهرداری مراجعه می 

دستاوردهاست.  این  از  بخشی  کنند، 
پرداخت بدهی های معوق پیمانکاران و 
تبدیل بدهی های شهرداری به وام های 
بانکی و اوراق مشارکت از مصادیق دیگر 
شهرداری  دوره  این  در  مالی  انضباط 
تشریفات  ترک  میزان  همچنین  است. 
از 6۷ درصد در دوره گذشته به کمتر از 
1۸ درصد در این دوره رسید که به معنای 
شکستن  مالی،  فساد  احتمال  کاهش 

انحصارها و ... است. 
شهرداری  در  داری  خزانه  واحد  ایجاد 
اصفهان از سال 9۷ برای تعادل بخشی 
درآمد و هزینه ها، ایجاد صندوق تامین 
برای  اصفهان  شهری  پروژه های  مالی 
فروش سهام پروژه ها در بورس، وصول 
درآمد  تومان  میلیارد  و ۷00  هزار   12
در شهرداری، پرداخت سه هزار میلیارد 
تومان بدهی دوره قبل مدیریت شهری، 
با  ها  پروژه   فیزیکی  پیشرفت  انطباق 
پیشرفت مالی، انتشار تمام صورت های 
برای  شهرداری  بودجه  تفریغ  و  مالی 
تحقق شعار شفافیت و .... از کلیدی ترین 
توسعه  برای  اخیر  سال   4 در  اقدامات 
مالی  های  پرداخت  و  دریافت  در  نظم 

شهرداری بوده است.
اما شاید یکی از سرفصل های مهمی که 
بعدها نوروزی در قامت شهردار اصفهان را 
به آن بشناسند، دیپلماسی شهری خواهد 
بود. در دوران شهرداری او، نه تنها روابط 
با شهرهای خواهرخوانده ای که اصفهان 
از  )شهرهایی  بودند  کرده  فراموش  را 
جمله بارسلونا و کویت( احیا شد و ارتباط 
با شهرهایی از جمله فرایبورگ و فلورانس 
شکل و جلایی ویژه گرفت، بلکه دو شهر 
نصف  های  خواهرخوانده  فهرست  به 
جهان اضافه شد؛ سمرقند شهر تاریخی 
از  پرتغال  پورتو  و  ازبکستان  کهن  و 
شهرهای مهم فرهنگی اروپا؛ این در حالی 
پیوند خواهرخواندگی  است که آخرین 
اصفهان به مهر سال ۸9 و برقراری پیمان 
خواهرشهری با شهر بعلبک لبنان باز می 

گشت. 
پرداختن به دوران 4 ساله مدیریت شهری 
اصفهان و دستاوردهای این دوره مجالی 
فراخ می طلبد و البته جای نقد فراوانی 
و  خصوصی  بخش  شک  بی  دارد.  نیز 
را  اصفهان  شهری،  فعالان  از  بسیاری 
شهری در تراز بین المللی می دانند و 
دستاوردهای یک دوره 4 ساله آن را بیش 
از اینها ارزیابی می کنند. با این وجود برای 
برنامه ریزی فردایی بهتر برای شهر نگاه 
به گذشته و درس گرفتن از تجربیات می 
تواند گامی برای تدوین دقیق تر گام های 

آینده باشد. 

اقتصاد شهری در 4 سال دوران شهرداری قدرت اله نوروزی به کدام سو حرکت کرد؛

4 سال سخت مدیریت شهری
بدون تردید شاهکار ۴ سال گذشته مدیریت شهری را باید بهره برداری از پروژه مترو اصفهان دانست

citizen

 نوسان: در شهری با بیش از دو میلیون شهروند که به دریافت 
دارند،  نیاز  شهرداری  از  متنوع  خدمت   ۲۰۰ از  بیش  روزانه 
هوشمندسازی علاوه بر هم مسیر شدن با شهرهای توسعه یافته 
جهان، موثرترین روش برای دستیابی به برابری اجتماعی است که 
بر همین مبنا مدیریت شهری اصفهان در محورهای مختلف حمل 
و نقلی، شهرسازی، محیط زیست و .... اقدام به پر رنگ کردن نقش 

فناوری در زندگی شهروندان کرده است. 
سامانه شهرسازی »اصفهان نما« به صورت آنلاین و 24 ساعته، در ورود به 
شهرداری شیشه ای و پویا است تا بخش زیادی از مراجعات شهروندان به 1۵ 
منطقه شهرداری اصفهان برای انجام اموری همچون صدور پروانه تک برگی، 
پایان کار و استعلام به کمترین میزان ممکن برسد. شهر اصفهان از حدود 1۵ 
سال پیش گام های اولیه برای دیجیتالی کردن ارائه خدمات خود به شهروندان 
را برداشت و با وجود نتایجی که این تصمیم در یک دهه اخیر در شهر اصفهان بر 
جای گذاشت، گذر شهرهای دنیا از جهان دیجیتال به جهان هوشمند، مدیران 

شهری اصفهان را در مسیر جدید و کمتر پیموده شده ای در کشور قرار دارد. 

هوشمند شدن شهر
بر همین اساس، تمامی اسناد بالادستی ۵ سال آینده شهر اصفهان از جمله 
برنامه اصفهان 1400 و 140۵ و بودجه های سالانه شهر نیز با محوریت هوشمند 
شدن اصفهان، از زیر دست مدیران شهری می گذرد. شعار »شهر با چند کلیک« 
تلاش کرد سهولت استفاده از سامانه اصفهان نما و گستره خدمات الکترونیک 
شهرداری اصفهان را به شهروندان نشان دهد. سامانه my.isfahan.ir با امکان 
ارائه 1۳4 خدمت غیرحضوری، علاوه بر کارکردهای شهروندی، برای شهرداری 
دارای مزیت زیرساختی است که از طریق آن می تواند، توسعه خدمات و رفع 
نواقص سیستم را ساماندهی و مدیریت کند. هم اکنون این خدمات از طریق 
سامانه my.isfahan.ir برای همه شهروندان اصفهانی به صورت 24 ساعته 
قابل دسترسی و استفاده است تا با کمترین نیاز به حضور و در برخی موارد 
بدون نیاز به مراجعه حضوری، تقاضاها مورد بررسی و انجام قرار گیرد. خدمات 
این سایت به 10 دسته تقسیم بندی شده که شامل شهرسازی و ساخت و 
ساز و ساختمان، امور پیمانکاران و کسب و کار و مشاغل، محیط زیست و 
فضای سبز، حمل و نقل و ترافیک، فضاهای شهری و معابر عمومی، حوادث و 
تخلفات، گردشگری و تفریح و سلامت، آموزش و پژوهش و فرهنگ، ارتباطات، 

نظرسنجی و رضایت سنجی و آرامستان هاست. 

از سرای هشت تا اصفهان نما
حوزه شهرسازی از بخش های کلیدی شهرداری برای ارائه خدمات به صورت 
مکانیزه است. برای این منظور فرآیندهای شهرسازی در شهرداری اصفهان از 
سال 94 با سیستم »سرای هشت« مکانیزه و مسیر پیاده  سازی فرآیندهای 
صدور پروانه تک برگی، پایان کار، استعلام و ... به صورت الکترونیک با هدف 
دسترسی آسان شهروندان شهر جهانی اصفهان به خدمات شهرسازی آغاز 
شد. در سال  های 9۵ و 96 عملیاتی کردن سیستم سرای هشت در مناطق 
پانزده گانه انجام گرفت و در سال 9۷ برنامه ریزی برای واگذاری خدمات به 
شهروندان، مهندسان و هوشمندسازی سیستم، تکمیل فرآیندهای داخلی 
شهرسازی، ارتباط سیستم سرای هشت با سایر دستگاه های اجرایی و اصلاح 
سیستم موجود، با ورژن جدید به نام »اصفهان نما« مدنظر قرار گرفت. فاز دوم 
پروژه از تیرماه سال 9۸ با مطالعات و تدوین فرآیندها آغاز شد و سامانه اصفهان 
نما در حوزه معاونت های شهرسازی، اقتصادی و برنامه ریزی شهرداری و نیز 
سازمان فاوا به صورت کار گروهی و مشترک برنامه ریزی شد و در نهایت سامانه 
کنونی شهرداری اصفهان با نام اصفهان نما در حوزه شهرسازی و درآمد بر مبنای 

شهرهای نسل چهارم شکل گرفت. 

سامانه ای برای کاهش بروکراسی اداری 
این سامانه در واقع ابزاری کاربردی و عملیاتی برای سهولت شهروندان و کاهش 
بروکراسی های اداری است. به عنوان مثال، از طریق این سایت، خدمتی تحت 
از  آگاهی  و  ملکی شهروندان  اطلاعات  بارگذاری  برای  عنوان »پرونده من« 
اطلاعات مورد نیاز آنها در مورد موقعیت ارائه می شود، تعیین میزان مجاز ارتفاع، 
آگاهی از طرح های توسعه شهری پیرامون ملک و ... از جمله اطلاعاتی ملک 
است که از این طریق به شهروندان ارائه می شود که قبلا شهروندان برای اطلاع 
از این جزییات هم به شهرداری مراجعه می کردند. آگاهی از آخرین وضعیت 
گواهی پایان کار، پایان سفت کاری، صدور پروانه ساختمانی استعلامات بانک و 
دفترخانه و .... از خدماتی است که از طریق سایت اصفهان نما برای شهروندان 

قابل دسترسی است.

کاهش ۹۰ درصدی مراجعات 
در بخش استعلامات 

اگر بخواهیم از تأثیرات اجرای این طرح به شکل عینی سخن بگوییم شاید 
بتوان به بیان همین یک مثال اکتفا کرد؛ در یک بازه زمانی از زمان راه اندازی 
سامانه اصفهان نما، 90 درصد از مراجعات مردم به شهرداری اصفهان در بخش 
استعلامات کاهش یافت و این یعنی کاهش مصرف سوخت، صرفه جویی در 
وقت و زمان، کاهش خروج خودرو از منزل و کاهش آلودگی هوا و همچنین 

کمک به قطع زنجیره انتقال کرونا؛  
هم اکنون سامانه »اصفهان  نما« که از طریق آدرس my.isfahan.ir قابل 
دسترسی است، امکان اجرای ۳4 خدمت شهرسازی را دارد و مردم را از مراجعه 
حضوری متعدد به شهرداری و بخش های مرتبط بی  نیاز می  کند. با راه اندازی 
سامانه »اصفهان نما« ارائه خدمات شهرسازی به مردم 24 ساعته و شبانه روزی 
شده است و مردم در هر ساعت از شبانه روز از طریق اینترنت می توانند اطلاعات 
و راهنمایی لازم برای ثبت درخواست و پرونده خود را از طریق سامانه انجام 

دهند و سامانه تلفنی 1۳۷ هم 24 ساعته پاسخگوی سوالات آن ها است.

شهر با چند کلیک

فـارغ از تمـام کـم و کاسـتی هـا، مدیریـت شـهری اصفهان طـی چهارسـال گذشـته روزهای 
سـختی را پشـت سـر گذاشـت. روزهایی که بـا سرخوشـی مفـرط از انتخابات قاطع سـال ۹۶ 
و پیـروزی یکپارچـه جریـان اصـلاح طلبـی آغاز شـد تا سـکان هدایت شـهر پس از ۱۴ سـال جابجا شـود. با 
ایـن وجـود مجموعه اتفاقـات داخلی و خارجی باعث شـد تا ایـن جریان غالـب در بهار ۱۴۰۰ با شکسـتی قابل 
تصـور عرصـه مدیریت شـهری را ترک کنـد. هرچند دلیل این شکسـت را تنهـا نمی توان به عملکرد ۴ سـال 
گذشـته در اداره شـهر اصفهـان نسـبت داد اما با بررسـی دقیـق آنچه طی این مدت گذشـت می تـوان نکات 
ارزنـده ای را ثبـت در بایگانـی تاریـخ اصفهان به یـادگار نهاد. چـه موافق با این جریان باشـیم و چه نباشـیم! 
طـی ایـن سـالها اتفاقات خوبـی در عرصه اقتصادی شـهر اصفهـان افتاد کـه مروری برخـی از آنها مـی تواند 

چراغـی پیـش روی مدیریت آینده این شـهر نیز باشـد؛

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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تحلیل

 گزارش     

مدیرکل دفتر مخاطرات زیست   محیطی و مهندسی سازمان زمین   شناسی گفت: از 609 
دشت کشور، حدود ۵00 دشت دارای آب    های شیرین هستند که همه آنها با پدیده 
فرونشست مواجهندرضا شهبازی دلیل این امر را برداشت بی   رویه آب از آبخوان   ها و 
عدم مدیریت منابع آب ذکر کرد و یادآور شد: با توجه به خشکسالی   های پیاپی در کشور، 
دور از انتظار نیست که در مطالعات سال آینده ما نشان داده شود که شهرهای شمالی 
گیلان و مازندران نیز به جمع شهرهای درگیر با مخاطره فرونشست اضافه شده   اند.

500 دشت    كشور در خطر فرونشست
مرکز ملی مطالعات راهبردی کشاورزی و آب اتاق بازرگانی ایران، آمار تجارت خارجی 
بخش کشاورزی و صنایع غذایی را منتشر کرد. آماری که نشان می دهد تراز تجاری ایران 
همچنان در این بخش منفی است. کاهش مقدار واردات محصولاتی مانند گوشت قرمز، 
 گندم،  حیوانات زنده، برنج، ذرت، قند و شکر و کره، در کنار عدم تدارک نامناسب 
نهاده های کشاورزی با توجه به نزدیک شدن به فصل زراعی جدید )از اول مهر 1400 
تا پایان شهریور سال 1401( زنگ خطر را برای آشفتگی بازار به صدا در آورده است. 

زنگ خطر را برای آشفتگی بازار غذا

شعارهاي زیبا
اما غيرقابل انجام

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوســان: مرکز آمار در تازه ترین گزارش خود به بررسي ضریب 
جیني در کشــور پرداخت که براساس آن، فاصله طبقاتي به نفع 
ثروتمندان افزایش یافته و به بیان دیگر در سال ۹۹ ثروتمندان، 
ثروتمندتر و فقرا نیز فقیرتر شده اند. البته که علاوه بر تحریم، کرونا 
نیز از مهم ترین عوامل تاثیرگذار بر این روند بوده است؛ با استناد 
به گزارش هاي رسمي در سال گذشته اغلب افرادي که از بازار کار 
خارج شدند، در بازار غیررسمي کار حضور داشتند. بنابراین کرونا 
باعث خروج ناخواسته آنها از بازار کار شده است. تداوم روند خروج 
این افراد از بازار کار در کنار تورم نقطه اي بیش از ۴۵ درصد در سال 
گذشته، باعث شد که نابرابري درآمدي براي فقرا بیشتر و در نتیجه 
سال ۹۹ براي افراد حاضر در دهک هاي پایین درآمدي، سالي به 
مراتب بدتر از ۹8 باشد. آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین 

نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
خدشه به استقلال بانک مرکزی

گزارش ها حاکی از آن است که پس از انتشار اخباری مربوط به انتشار 
اوراق ودیعه، گروهی که از نبود ابزاری برای جهت دهی انتظارات تورمی 
سود می برند و طرفدار کاهش دستوری نرخ سود بین بانکی هستند، به 
بانک مرکزی این ایراد را وارد کردند که استفاده از این ابزار می تواند سبب 
عقب نشینی قیمت ها در دارایی ها و سایر بازارها شود. این در حالی است که 
به باور متخصصان حوزه پولی، بانک مرکزی باید در تبیین اهداف کوتاه مدت 
و استفاده از ابزار لازم برای رسیدن به اهداف بلندمدت، استقلال کامل 
داشته باشد. در غیر این صورت بانک مرکزی در به سرانجام رساندن اهداف 
خود که همانا کنترل تورم و انتظارات تورمی است، ناموفق خواهد بود. اگر 
فشار گروهی ذی نفع موجب شود بانک مرکزی پس از 24 ساعت از سخنان 
قبلی خود عقب نشینی کند، نشان دهنده این نکته است که بانک مرکزی نه 
تنها درتبیین اهداف کوتاه مدت خود استقلال لازم را ندارد، بلکه از استقلال 
ابزاری نیز برخوردار نیست. این عقب نشینی سریع از مهم ترین ابزارهای در 
اختیار بانک مرکزی، موجب خواهد شد استقلال بانک مرکزی در دوره های 

آینده نیز سخت تر شود. 

سیاست همه یا هیچ
عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان معتقد است: تورم دو عامل اساسی دارد که 
یکی منشا اقتصادی دارد و به عواملی همچون میزان تولید، حجم نقدینگی و 
توانایی در اصلاح نهادهای اقتصادی که قابل اندازه گیری هستند مربوط می 
شود و دیگری با ریشه سیاسی، به شوک های روانی بازمی گردد؛ در مورد 
نرخ تورم ایران، دسته دوم تاثیر بیشتری بر جای می گذارد. هوشنگ شجری 
تاکید کرد: سیاستی به نام »همه یا هیچ« وجود دارد که در دنیای امروز این 
سیاست مطلقا شکست خورده، چراکه اکنون دنیای تعامل و چانه زنی برای 
حداکثر کردن منافع ملی و کمتر کردن خسارت هایی است که متوجه ملت 
می شود. متاسفانه امروز کشور دوباره به سمت سیاست همه یا هیچ پیش رفته 
که نهایت آن از دست رفتن منابع کشور، تورم بالا، کسری ترازهای سنگین و 
.... است. امروز بخش عظیمی از منابع ارزی کشور در خارج بلوکه شده و نقل و 
انتقال وجوه به دلیل نپذیرفتن FATF امکان پذیر نیست، از سوی دیگر نرخ 
ارز سرسام آور افزایش یافته و بیشتر خواهد شد.  وی تصریح کرد: اگر »منم 
زدن های پی در پی« در عالم اقتصاد ایران ادامه یابد بدون شک ابرتورمی بزرگ 

در راه خواهد بود، چراکه دنیای اقتصاد دنیای رجزخوانی نیست.

مظنون همیشگی؛ سیستم بانکی
بانک ها در کشورهای  یادداشتی نوشت: اهمیت  دکتر پویا جبل عاملی در 
پیشرفته در حدی است که برخی از آنان، تعطیلات عمومی خود را »تعطیلات 
بانکی« نام نهاده اند؛ به این معنی که وقتی بانک ها تعطیل باشند، کل کسب وکار 
مملکت را باید تعطیل کنند. وی ادامه داد: »به درستی کار کردن« بانک ها 
به این معنی است که هیچ قوه و شورایی اختیار ندارد که به بانک تکلیف 
کند چقدر از منابع خود را در اختیار چه کسی قرار دهد. آنانی که می انگارند 
آنجایی که بازدهی بالاتری وجود دارد، منابع نباید تخصیص یابد و بالاجبار 
باید منابع در بخش دیگری استفاده شود، نه تنها منطق پیشرفت اقتصادی را 
درک نکرده اند، بلکه حتی حاضر نیستند به این پرسش اخلاقی پاسخ دهند 
که چگونه می توانند بانک را مجبور کنند تا به سپرده گذاران خود خیانت کند 
و منابع خود را به جایی ببرد که بازدهی کمتری دارد؟  این اقتصاددان تاکید 
کرد: هرگونه تعیین نرخ و هرگونه تعیین حجم اعتباری امری ضد اخلاقی است 
که با توهم ایجاد پیشرفت و کمک به اقتصاد به ضد خود بدل می شود و امری 

نیست که در شرایط عادی در کشورهای پیشرفته انجام شود.

بدانند، بخواهند و بتوانند
علی فرحبخش، اقتصاددان در یادداشت مفصلی نوشت: اکنون که وزرای دولت 
سیزدهم سکان بوروکراسی معظم دولتی را به دست گرفته اند؛ آن هم در 
شرایطی که علاوه بر مشکلات مزمن همیشگی، دو شوک بزرگ تحریم و 
کرونا ضربات سنگینی بر بدن نحیف اقتصاد ایران وارد آورده است. مصائبی که 
حتی با چاپ پول و استقراض از بانک مرکزی نمی توان مرهمی حتی موقت 
برای آن مهیا کرد. وی اضافه کرد: شرط موفقیت سیاستگذاران در شرایط 
فعلی بر سه محور استوار است: »بدانند، بخواهند و بتوانند.« اولا سیاستگذاران 
باید اشراف کاملی بر شرایط اقتصادی کشور و راه های برون رفت از آن داشته 
باشند. ثانیا بخواهند در مقابل تعارض منافع ناشی از مقاومت حافظان وضع 
موجود ایستادگی کنند و ثالثا بتوانند یک تیم اقتصادی منسجم و ساختار 
اداری متناسب با آن را برای اجرای برنامه ها تدارک ببینند. باید منتظر ماند 
و دید که آیا تیم اقتصادی جدید قادر است در یک چرخش تاریخی رفاه 
خانوارهای ایرانی را در مسیر جدیدی رهنمون سازد یا باید همچنان شاهد 

تداوم روند سری های زمانی سال های پیشین باشیم.

تشدید نابرابري

بانکي  و  پولي  کارشناس  ندري،  کامران 
معتقد است؛ بحثي که وزیر اقتصاد در این 
برنامه مطرح کرده در مورد ساماندهي نظام 
مالي و اینکه باید به صورت عادلانه با همه 
مشتریانش برخورد شود کاملا درست است 
و همه مشتریان بانک ها براساس میزان 
اعتبارشان باید بتوانند از این خط اعتباري 
استفاده کنند، ضمن آنکه در همه جاي دنیا 
هم مشتریان بانک ها براساس میزان اعتباري 
که نزد بانک ها دارند از آن براي روز مباداي 
خود استفاده مي کنند و یک پشت گرمي 
این  مي شود.  محسوب  مشتریان  براي 
کارشناس بانکي گفت: ایجاد خط اعتباري 
و تسهیلات به نرخ بهره وابسته است به 
این معني که هر زمان بانک ها اقدام به ارایه 
تسهیلات مي کنند در اصل به خلق پول 
مي پردازند، اما زماني که نرخ اعتبارات پایین 
باشد در مقابل تقاضا براي این اعتبارات 
افزایش پیدا مي کند پس خلق پول هم رشد 

مي کند.

عدالت مالي و اعتباري 
گذشته  روز  اقتصاد  وزیر  داد:  ادامه  او 
درخصوص نرخ بهره یا قیمت اعتبار صحبتي 
نکردند اما این موضوعي که آقاي خاندوزي 
مطرح کرده اند این است که همه مشتریان 
بانک ها باید بدانند که تا چه میزان مي توانند 
از بانک ها اعتبار دریافت کنند که این موضوع 
به درستي اشاره شده که با عدالت مالي و 
اعتباري در ارتباط است. ندري تصریح کرد: 
بسیاري از افرادي که با بانک ها در ارتباط 
هستند نمي دانند زماني که گرفتار شدند و 

کسري مالي پیدا کردند تا چه میزان خواهند 
توانست در بانکي که مشتري آن بوده اند 
براي رفع کسري ها حساب کنند. به عنوان 
مثال فردي که چکي به مبلغ ۵00 میلیون 
تومان دارد و در زمان موعد پرداخت این 
چک حسابش پر نشده و تنها 400 میلیون 
تومان در حساب بانکي اش است و مبلغ 
100 میلیون تومان کسري دارد آیا خواهد 
توانست با خط اعتباري که نزد بانک دارد 
100 میلیون تومان کسري را پر کند یا 
خیر. این موضوع باعث آرامش براي این فرد 
خواهد شد ضمن آنکه نرخ آن 100 میلیون 
تومان را هم به اضافه بهره اش در زمان معین 

به بانک برمي گرداند.
این کارشناس بانکي خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر چنین موضوعي در مورد خط 
اعتباري وجود ندارد و تنها براي افراد خاصي 
این خط اعتباري رعایت مي شود و براي عامه 
مردم کاربردي نیست، این در حالي است 
که قبل از انقلاب این رویه وجود داشت و 
با نام اعتبار در حساب جاري مطرح بود که 
قراردادي بین مشتریان با بانک ها منعقد 
مي شد و مشتري با خیال راحت مي دانست 
در صورتي که با کسري منابع مالي مواجه 
شود خواهد توانست این کسري را از بانک 
دریافت کند که البته مجاني هم نبود. او با 
بیان اینکه همه این اعتبارات منجر به خلق 
پول مي شود، افزود: در کشورهایي که نرخ 
تورم بالاست نرخ بهره بانکي هم باید بالا 
باشد و بالا بودن نرخ بهره باعث مي شود تا 
تقاضا براي وام، اعتبار و تسهیلات کاسته 
شود و کاهش تقاضا براي وام و تسهیلات هم 

خلق پول کمتري را براي بانک ها به همراه 
خواهد داشت.

نرخ تورم بالا 
دلیل نرخ بهره بالا

او افزود: در شرایطي که نرخ تورم بالاست، 
نرخ بهره نیز قاعدتا باید بالا باشد و با پایین 
آمدن نرخ تورم نرخ بهره هم افت مي کند، 
با کشورهاي دیگر  را  ایران  اوقات  گاهي 
مقایسه مي کنند و مي گویند در ایران نرخ 
بهره بسیار بالاست این در حالي است که 
هیچ کشوري نرخ بهره اش 20 یا 22درصد 
نیست اما باید گفت آن کشورهایي که نرخ 
پاییني هم  تورم  نرخ  پاییني دارند  بهره 
دارند. این کارشناس بانکي تصریح کرد: 
اقتصاد مطرح کردند در  بحثي که وزیر 
مورد ساماندهي نظام مالي و اینکه عادلانه 
کاملا  کنند  برخورد  مشتریانش  همه  با 
درست است و ضرورت دارد تا همه مشتریان 
بانک ها براساس میزان اعتبارشان از این خط 
اعتباري استفاده کنند. او ادامه داد: در همه 
جاي دنیا همه مشتریان بانک ها براساس 
میزان اعتباري که نزد بانک ها دارند از آن 
براي روز مباداي خود استفاده مي کنند و 
یک پشت گرمي براي مشتریان محسوب 
مي شود که امید داشته باشند این کسري 
با گرفتن اعتبار و با پرداخت نرخ بهره مورد 

استفاده قرار مي گیرد. 
ندري در پاسخ به این پرسش که آیا بانک ها 
در شرایط فعلي از این اعطاي خط اعتباري 
استقبال خواهند کرد یا خیر؟ افزود: بیزینس 
اصلي بانک هاي ما ارایه وام و تسهیلات است 

منتها یک روابطي طي سال هاي گذشته 
در بانک هاي ما شکل گرفته که باعث شده 
این اعتبار و تسهیلات را به مشتریان خاص 
خود بدهند و این موضوع در واقع ساختار 
نامناسبي در بانک هاي ما ایجاد کرده که باید 

تغییر کند.

مشکل در نظام تامین مالي 
این کارشناس بانکي تصریح کرد: در نظام 
تامین مالي و اعتباري ما این مشکل و خلأ 
وجود دارد که دسترسي به وام و اعتبار 
براي همه مردم عادلانه و منصفانه نیست و 
بسیاري از افراد هستند که از این اعتبارات 
استفاده مي کنند و ارتباط نزدیکي هم با 
بانک ها دارند و در واقع منافع خلق پول در 
اقتصاد نصیب این افراد مي شود در حالي که 
هزینه هاي آن را مردم با تورم بالا پرداخت 
مي کنند.  این کارشناس بانکي خاطرنشان 
کرد: این اقدامات براي اینکه دسترسي افراد 
به وام و تسهیلات آسان تر شود مي تواند یک 
تحولي در اقتصاد ما باشد. او با بیان اینکه 
طي سالیان گذشته همواره اقتصاددان ها 
این نظام بانکي را که مدافع افراد متمول و 
ثروتمند بوده را ناعادلانه مي دانستند، افزود: 
قدیمي  ساختار  یک  از  برداشتن  دست 
متصل  اشخاص  و  منافع سهامداران  که 
به بانک را تامین مي کرده و رفتن به سمت 
برنامه اي که عادلانه تر باشد ممکن است با 
مقاومت هایي هم روبه رو شود این در حالي 
است که این افراد حتي متناسب با تورم 
هم قیمت این نرخ وام هایي را که از بانک ها 
دریافت کرده اند را پرداخت نکرده اند و عمده 
مردم از این نظام اعتباري طي سال هاي 
گذشته بي نصیب بوده اند. ندري با اشاره به 
پرداخت وام در کشورهاي دیگر و مقایسه 
آن با ایران تصریح کرد: باید گفت در این 
مقایسه تفاوت از زمین تا آسمان است و در 
صورتي که یک کارمند ساده در امریکا با یک 
حقوق معمولي قصد خرید خانه اي را داشته 
باشد تا ۸0درصد مبلغ این خانه را مي تواند 
از بانک وام بگیرد و براساس نرخ بهره اي هم 
که دارند پرداخت ها را انجام مي دهد اما در 
ایران کدام بانک تا ۸0درصد ارزش یک خانه 
به یک کارمند معمولي در ایران وام مي دهد؟ 
ضمن اینکه شرایط دریافت وام هم در ایران 

بسیار سخت است. 
در این مقایسه متوجه مي شویم که این 
ساختار بانکي در ایران خیلي عقب افتاده 
است به خصوص در حوزه تامین مالي و خلق 
پول منفعت آن به همه مردم نمي رسد اما 
هزینه آن را مردم با تورم پرداخت مي کنند. 
او در پاسخ به این پرسش که چرا با وجود 
اینکه در مورد اعطاي خط اعتباري طي 
سال هاي گذشته نیز موضوعاتي مطرح شده 
بود اما هیچ وقت به نتیجه نرسید؟ افزود: علت 
اصلي این موضوع ضعف ساختار نظارتي در 
کشور است زیرا نوع بانکداري در ایران با همه 
جاي دنیا فرق دارد و منحصر به فرد است و 
سهامداران بانک ها به خصوص بانک هاي 
خصوصي و مدیران مرتبط با آنها هستند که 

از این رویه بهره مي برند.

وزیر اقتصاد  از جایگزینی "خط اعتباری" به جاي وام در نظام بانکداری خبر داد؛

خروج بانك ها از منطقه امن؟! 
آیا "خط اعتباری " در نظام بانکی ایران که تنها منافع ثروتمندان را تامین می کند، اجازه رشد می یابد؟

 نوسان: چقدر مي توان به وعده 
های وزیر جدید صمت تولید ۳ 
تا سال  میلیون دستگاه خودرو 
۱۴۰۴ و ساز و کار و کنترل قیمت 
کالاها در بازار و رشد ۱۰ درصدي 
بخش معــدن تا ســال ۱۴۰۴ 

خوشبین بود؟ 
سید مرتضي افقه، اقتصاددان بر این باور 
است که این موضوعاتي که وزیر صمت 
مطرح کرده بیشتر شبیه شعارهاي زیبا 
اما غیرقابل انجام است چرا که باید منابع 
این سرمایه گذاري هاي جدید از سوي 
وزیر صنعت، معدن و تجــارت اعلام و 

مشخص مي شد.
این اقتصاددان در واکنش به ســخنان 
وزیر جدید صمت در مورد رشد حداکثر 
1۳ درصدي قیمت کالاهــا از کارخانه 
تا مصــرف به »اعتماد« گفــت: عوامل 
متعــددي بر قیمت کالاهــا تاثیرگذار 
است و این عوامل بیشتر در بخش عرضه 
کالاها است و آن بخش باید کنترل شود 
اما گاهي هم این رشــد خارج از کنترل 
مسوولان مي شود، اما در مجموع فزوني 
نقدینگي نســبت به تولید ملي باعث 
رشد قیمت ها مي شود که این موضوع 
چنــدان ارتباطي به هزینــه تولید هم 
ندارد. این اقتصاددان با اشــاره به عرضه 
محدود کالاها نسبت به تقاضا گفت: به 
جز اینکه عرضه کالاها افت کرده است 
به انــدازه اي مانع بر ســر راه تولید قرار 
دارد که میزان تولیدات بســیار پایین 
آمده است و مي بینیم زماني که کالایي 
وارد بازار مي شــود بر اساس مکانیسم 
عرضه و تقاضا قیمــت کالاها افزایش 
پیدا مي کند و این ســخن که حداکثر 
رشد 1۳ درصدي اعلام شود غیرعلمي و 
غیرتخصصي است. افقه با تاکید بر اینکه 
کنترل دولت باید در بخش گســترش 
سرمایه گذاري ها باشد، گفت: دولت باید 
توان توسعه بخش تولید را داشته باشد 
و موانع تولید را از سر راه تولیدکنندگان 
بردارد نه اینکه قیمت ها را با اعلام درصد 

کنترل کند.
این اقتصاددان با اشاره به موانع کسب و 
کار براي تولید در کشور ادامه داد: طي 
سال هاي گذشته بخش قابل توجهي از 
مشکلات به دلیل ناکارآمدي ها در حوزه 
بروکراسي در کشور رخ داد که بخشي از 
آن را وزیر صمت اشاره کرده اند از تامین 
مالي تا بیمه تامین اجتماعي و موضوعات 
مربوط به اخذ مالیات اما این مشکلات 
همواره وجود داشته و تازگي هم ندارد 
و طي دو دهه گذشته همه اقتصاددان ها 
و تولیدکنندگان به این موضوعات اشاره 

داشته اند.
 او همچنین در خصــوص هدفگذاري 
رشد 10 درصدي بخش معدن تا سال 
1404 نیز افزود: اینکه وزیر صمت گفته 
اســت دولت تصدي گر خوبي نیست 
درست است و ما شاهد آن بوده ایم که 
دولت ها با فساد و ناکارآمدي نیز همراه 
بوده اند و بســیاري از اقتصاددان هاي 
طرفدار بــازار آزاد نیز ایــن موضوع را 
مطرح مي کنند و هدف این اســت تا 
بخش خصوصي وارد این میدان شود 
اما زماني که دولــت و کل حاکمیت از 
دســتگاه هاي نظارتي و قوه قضاییه تا 
مجلس )که گاهي بــا قوانین متغیر و 
متضاد همراه بوده( ایــن مجموعه را 
تشــکیل مي دهند و در پاره اي موارد 
تصمیمات درستي هم اتخاذ نمي شود 
مســلما بخش خصوصي هم وارد این 
عرصه شــود این اقدام برایش پرهزینه 

خواهد بود و به مرور فرسوده مي شود.

احسان خاندوزي، وزیر اقتصاد و دارایي در سي و یکمین همایش بانکداري اسلامي از فراهم 
شدن مقدمات تدوین سند فراگیري مالي بانک ها در وزارت امور اقتصادي و دارایي خبر داد و 
گفت: بانک ها باید از منطقه امن خود خارج شوند و به سمت اعطاي خط اعتباري به جاي تسهیلات، دریافت 
کارمزد به جاي بهره و اجراي عملیات زیر خط ترازنامه حرکت کنند. اما خط اعتباري چیست؟ خط اعتباري 
در عملکرد با وام تفاوت دارد. هنگامي که فردي براي دریافت اعتبار تایید مي شود، بانک یا موسسه مالي 
محدودیت اعتباري ویژه اي را به او اختصاص مي دهد که مي تواند بارها و بارها و به  طور کامل یا جزیي از آن 
استفاده کند. خطوط اعتباري انعطاف پذیري بیشتري دارند و مي توانند در نیازهاي روزانه مانند خرید خواروبار 

تا اهدافي همچون سفر، بازسازي و... گسترده و متفاوت باشند.

هفته نامه نوسان
گروه شهری

 نوســان: با توجه به راه انــدازی واحد 
بنزین سازی، واحد تقطیر سوم و تعدادی 
پروژه  جانبی دیگر در پالایش نفت اصفهان 
و با هدف افزایــش تولیــد و تامین بخار 
موردنیاز پالایشگاه، دو دستگاه دیگ بخار 
جدید 22۷ تنی و آب DM )مقطر( در این 

مجموعه ساخته می شود.
به گزارش نوسان، مدیر مهندسی و اجرای 

پروژه های شــرکت پالایش نفت اصفهان 
گفت: طراحــی، تهیه، ســاخت، نصب و 
راه اندازی دو دستگاه دیگ بخار با ظرفیت 
خروجی 22۷ تن بر ساعت )hr/ t( 22۷ و 
یک واحد آب، از ســال های قبل آغاز شده 
که در مردادماه ســال جاری تکمیل شد و 

در شهریورماه راه اندازی خواهد شد. 
سید منصور ســید فتاحی افزود: علاوه بر 

 ،DM ساخت دو دستگاه دیگ بخار و آب
یک ســاختمان کنتــرل و مرکــز فرعی 
برق شماره ۳2 نیز ســاخته  شده  و اطراف 
دیگ بخار و واحد آب DM محوطه سازی 

می شود. 
همچنیــن در کنــار آن، اجــرای تمام  
مسیرهای ارتباطی، لوله کشی ها، کابل ها و 
سیگنال های ارتباطی حدفاصل واحدهای 

یادشــده و تاسیســات موجود پالایشگاه 
اجرایی می شود. وی قیمت برآوردی  برای 
اجرای طرح را حدود40 میلیون یورو اعلام 
کرد. در حال حاضر 6 دیگ بخار 22۷ تنی 
در شرکت پالایش نفت اصفهان برای تولید 
بخار موردنیاز واحدهــای عملیاتی فعال 
هستند که با راه اندازی این طرح، این تعداد 

به ۸ دستگاه افزایش می یابد.

مدیر مهندسی و اجرای پروژه های شرکت پالایش نفت اصفهان خبر داد؛

برنامه ساخت دو دیگ بخار در پالایش نفت اصفهان
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سخنگوي انجمن واردکنندگان موبایل با بیان اینکه بر اساس سخنان وزیر اقتصاد 
موضوع رجیستری در دستور کار قرار دارد، گفت: همه فرآیندها در حال اجراست تا 
مشکلات عملیاتي در این حوزه کاسته شود.با بهینه شدن روش هاي رجیستري مسافران 
و مردم کمترین آسیب زماني را از این فرآیند خواهند دید اما این اقدامات به معني لغو 
رجیستري نیست ولي متاسفانه طي روزهاي گذشته این قضیه به گونه اي مطرح شده 
که قرار است رجیستري لغو شود این در حالي است که قرار نیست این اتفاق رخ دهد.

در نشست بررسی فرصت   ها وظرفیت   های تجاری ایران و کنیا موضوع تهاتر، تعرفه 
ترجیحی، موانع بانکی بین دو کشور و تاسیس شهرک صنعتی در کنیا بررسی شد. 
در این نشست خبر راه   اندازی پرواز کارگو در مسیر ایران - کنیا تا پایان سال 2021 نیز 
اعلام شد. محمدرضا کرباسی، معاون بین الملل اتاق ایران گفت: ین کشور عمدتا متکی 
بر کشاورزی، مواد معدنی و آبزیان است. کنیا موقعیت ویژه   ای در شرق آفریقا دارد که 
دسترسی به کشورهای همجوار ازجمله اوگاندا، تانزانیا، بروندی و رواندا را فراهم می کند.

 نوسان: آخرین آمارهاي مربوط 
به قیمت مواد غذایــي و البته 
ســرانه مصرف آن نشان از بدتر 
شدن رفاه غذایي و کوچک شدن 

سفره معیشتي است.
 اگرچه که براي فهمیدن این موضوع 
نیازي به آمارها نیســت و تنها یک بار 
خرید از ســوپرمارکت این واقعیت را 
عیان تــر مي کند. همــه »حذفیات« 
سفره غذایي خانواده ها نیز به آهستگي 
و البته مســتمر رخ مي دهد؛ یک روز 
گوشت گران مي شــود و هر خانواده 
سعي مي کند با کم کردن مصرفش، به 
هر سختي آن را در سفره خود نگه دارد 
تا زماني که به قیمتي برســد که عملا 
امکان مصرف آن براي اقشــار خاص، 

وجود نداشته باشد. 
با اســتناد به داده هاي مرکز آمار در 
مرداد مــاه قیمت هر کیلو گوشــت 
گوســفند در بازه 100 تا 160 هزار 
تومان بود. در حالي که در بهمن این 
بازه 92 تا 1۳1 هزار تومان اعلام شده 
بود. کنسرو ماهي تن نیز در زمستان 
سال 99 در بازه 20 تا 2۷ هزار تومان 
قرار داشــت که در مرداد سال جاري 
به 24 تا ۳0 هزار تومان رســید. براي 
ماســت نیز همین اتفاق رخ داده؛ در 
دي ماه هر کیلــو از آن تــا 1۵ هزار 
تومــان قیمت گذاري شــده بود که 
در مرداد به 20 هزار تومان رســید. 
خبرها حاکي از آن اســت که قیمت 
پنیر نیــز در ماه جــاري افزایش ۳۸ 
درصدي داشته و بر اساس گفته هاي 
دبیر اتحادیه بنکــداران مواد غذایي 
»قیمت پنیــر در بســته بندي هاي 
400 گرمــي بــه 20 هــزار تومان 
رســیده اســت.« این در حالي است 
که در گزارش روز گذشته مرکز آمار 
درباره قیمت مواد غذایي هر بســته 
۵00 گرمــي آن تا 2۷ هــزار تومان 

قیمت گذاري شده بود.
مقایســه هزینه یک ماه خانواده هاي 
آسیب پذیر و خرید ســبد معیشتي 
ســاده، نشــان مي  دهد که زندگي 
افراد حاضــر در دهک هــاي پایین 
هزینه هاي شــان تــا چــه میــزان 
سخت اســت و اگر ســمت و سوي 
سیاســتگذاران به بهبــود وضعیت 
معیشــتي و غذایي شــان نباشد چه 
بسا هزینه هاي درمان نیز سربار آنها 
شود. عمده کالاهایي که در دسترس 
این افــراد قــرار دارد و بــا وضعیت 
بخرنــد،  مي تواننــد  مالي شــان 
تخم مرغ، مرغ و مقدار کمي نیز برنج، 

صیفي جات است. 

تاکنون  ابتدای سال جاری  از  بازار سرمایه 
دو نیمه متفاوت را پشت سر گذاشته است. 
در حالی که بازار طی دو ماه نخست سال 
بازدهی منفی و در ماه سوم تنها یک درصد 
بازدهی مثبت را ثبت کرده بود اما توانست 
عرصه  به  تدریج  به  سال  ماه  سومین  از 
قدرت نمایی بازارها بازگردد و بازدهی مثبت 
را برای سهامداران به ارمغان آورد. این بازار به 
ویژه با انتشار گزارش های سه ماهه شرکت ها 
که حاکی از عملکرد مثبت بهار و رسیدن به 
سطح ارزندگی بود، تقویت شد. بدین ترتیب 
بازار سرمایه نه تنها با رشد شاخص ها در 
ماه های چهارم و پنجم سال و کسب بازدهی 
مثبت روبه رو شد بلکه مجددا شاهد ورود پول 
و رشد ارزش معاملات طی ماه های تیر و مرداد 
سال جاری بود. بازار سرمایه همچنین در کنار 
اصلاح برخی ساختارهای دست و پا گیر و 
قوانین محدودکننده، از رشد نرخ دلار نیز بهره 
برد تا سهامداران شرکت های صادرات محور را 
از رشد قیمت سهام بهره مند کند. تا پایان ماه 
پنجم سال جاری، شاخص سازان بخش زیادی 
از زیان سهامداران خود طی ماه های گذشته 
این میان نمی توان  را جبران کرده اند. در 
تقسیم سودهای اعجاب آور و رضایت بخش 
دوباره  ترغیب  در  را  شرکت ها  سوی  از 
سرمایه  بازار  به  ورود  برای  سرمایه گذاران 
نادیده انگاشت. بدین ترتیب شاخص کل 
بازار سرمایه از رقم یک میلیون و ۳0۷ هزار 
و ۷0۷ واحد در نخستین ساعت معاملاتی 
سال جاری به سطح یک میلیون و ۵1۵ هزار 

و ۵4۸ واحد در پایان مردادماه رسید تا با پشت 
سر گذاشتن دو کانال مهم، بازدهی 1۵/۸9 
امسال  نخست  ماهه  پنج  را طی  درصدی 
کسب کند. با این حال شاخص کل بورس که 
در شهریورماه شتاب بیشتری در مسیر صعود 
گرفته و برای فتح کانال 1/6 میلیون واحدی 
خیز برداشته بود در هفته گذشته با نوسان 
روبه رو شد اما با اصلاحی مناسب مجددا به روند 
متعادل خود بازگشت. بررسی معاملات بازار 
سهام طی هفته های اخیر نیز نشان می دهد، 
معامله گران از سمت نمادهای بزرگ به سمت 
شرکت های  و  داشته  چرخش  کوچکترها 
بوده اند.  با ورود پول مواجه  ارزنده  کوچک 
بدین ترتیب شاخص هم وزن بازار نیز روزهای 
مثبتی را از سر گذرانده و به تدریج فاصله خود با 

رشد شاخص کل را کاهش می دهد. 

بازار مسکن
بانک مرکزی،  بر اساس جدیدترین اعلام 
میانگین قیمت مسکن در شهر تهران طی 
تیرماه  با  مقایسه  در  سال جاری  مردادماه 
امسال سه درصد افزایش یافته است. بازار 
مسکن همچنین در مقایسه با بازار سهام در 
بررسی یک سال، بازدهی بالاتری را ثبت کرده 
است اما با توجه به رکود معاملاتی در این بازار 
به نظر می رسد این رشد تنها زاییده تورم بالای 
اقتصاد و رشد ارزش اسمی باشد. بدین ترتیب 
رکود در بازار مسکن همچنان پابرجاست و 
معاملات در شهر تهران همچنان روی مرز 
پنج هزار مورد باقی مانده است. واقعیت آن 

است که به رغم تداوم روند افزایشی قیمت 
مسکن از ابتدای سال جاری تاکنون و ثبت 
بازدهی های یک و سه درصدی، معاملات 
مسکن در تهران از ابتدای سال به طور کلی 
روندی کاهشی را دنبال کرده است. ناظران 
اقتصادی تورم بالای اقتصاد ایران را که سبب 
افزایش همزمان قیمت مسکن و تضعیف 
درآمد و کاهش قدرت خرید مردم شده است 
از دلایل اصلی رکود ادامه دار در بازار املاک 
می دانند. در همین حال شرایط اقتصادی 
کشور، افراد را به سمت سرمایه گذاری های 
کوتاه و میان مدت با قدرت نقدشوندگی بالا 
ترغیب کرده است. حال آنکه بازار املاک، به 
نقدشوندگی پایین و عدم بازگشت سرمایه 
در کوتاه مدت دچار است. این ویژگی به ویژه 
با اجرای قانون مالیات بر عایدی سرمایه و 
اخذ مالیات از خانه های خالی و محدودیت 
معاملات ملک در بازه های زمانی کوتاه مدت و 
میان مدت )با هدف جلوگیری از سفته بازی در 
بازار مسکن( بیش از پیش تقویت خواهد شد. 
به نظر می رسد این بازار به دلیل تورم بالای 
مصالح ساختمانی از یک سو و رشد قیمت 
محصول نهایی با آهنگ کند ورود سرمایه 
روبه رو خواهد بود. این روند به ویژه تا پایان ماه 

جاری تغییر محسوسی نخواهد داشت. 

بازار ارز
امکان  لحاظ  از  را  ارز  بازار  بتوان  شاید 
سرمایه گذاری خرد، اصلی ترین رقیب بازار 
دلار  دانست.  نقدینگی  جذب  در  سرمایه 

توانسته بود در پنج ماهه نخست امسال از 
قیمت 2۳ هزار و 96۳ تومان به 2۷ هزار و 
6۵9 تومان در پایان مردادماه برسد تا بدین 
ثبت  را  درصدی   1۵/42 بازدهی  ترتیب 
کند. این ارز همچنین در روزهای آغازین 
شهریورماه به دلایل مختلفی کانال 2۸ هزار 
تومانی را هم فتح کرد و برای ورود به سطح 
29 هزار تومان خیز برداشت. تحولات سیاسی 
افغانستان و شرایط مبهم دلار هرات یکی از 
عوامل افزایش نرخ این ارز در ابتدای ماه جاری 
بوده است. با این حال همزمان با بازگشایی 
راه های تجاری و ایجاد ثبات در افغانستان 
این نگرانی تا حد زیادی کاهش یافت. با این 
حال اما به دلیل سرنوشت مبهم برجام و 
کمبود ارز ناشی از تحریم ها در کشور، به نظر 
می رسد دولت همچنان برای کنترل نرخ 
دلار با مشکلات زیادی مواجه باشد. از همین 
رو نوسان دلاری به دلیل وابستگی بالا به 
تحولات سیاسی داخلی و بین المللی همچنان 
ادامه دار خواهد بود. از سوی دیگر اما گفته 
می شود دلار با محدوده تاریخی خود یعنی 
۳2 هزار تومان همچنان فاصله زیادی دارد 
و مشخص نیست که بتواند در شهریورماه به 
راحتی به قله قبلی بازگردد. کارشناسان می 
گویند، افزایش نرخ دلار می تواند تا حدی بر 
رشد قیمت سهام دلاری بازار سرمایه نیز اثر 
مثبت داشته باشد. با این حال اما در صورتی 
که نرخ دلار از محدوده های منطقی بالاتر رود 
در نهایت به زیان کلیت اقتصاد از جمله بازار 
سهام منجر خواهد شد. بازار ارز همچنین به 
دلیل محدودیت های قانونی معاملات، کنترل 
مستقیم دولت و بازارسازی بانک مرکزی، 
سرمایه گذاری  برای  پرریسک  بازارهای  از 

محسوب می شود.

بازار طلا
طلای 1۸ عیار که سال گذشته را با قیمت 
یک میلیون و ۸۵ هزار و ۵00 تومان در هر 
گرم به پایان رسانده بود توانست در واپسین 
روز مردادماه روی رقم یک میلیون و 1۷۳ 
هزار و ۳00 تومان قرار بگیرد و بدین ترتیب 
معادل  سال جاری،  نخست  ماهه  پنج  در 
۸/09 درصد بازدهی کسب کند. با این حال 
اما نرخ دلار ناشی از کاهش نرخ جهانی این فلز 
گرانبها و تقویت شاخص دلار، طی روزهای 
گذشته با کاهش مواجه شده و به یک میلیون 
و 161 هزار و 900 تومان در روز پنجشنبه 
رسید. بدین ترتیب طلای 1۸ عیار از ابتدای 
سال جاری تاکنون بازدهی ۷/04 درصد را 
کسب کند. در این میان افزایش تقاضای 
جهانی برای طلا ممکن است بر نرخ این فلز 
گرانبها در ایران نیز اثر بگذارد. اما بازار طلا 
در ایران فارغ از قیمت های جهانی از عواملی 
نظیر تورم و مناسبت های ملی و مذهبی نیز 
اثر می پذیرد. بر همین اساس به نظر می رسد 
در صورت پایداری نرخ جهانی دلار و کاهش 
تورم انتظاری در کشور، بازار طلا دست کم تا 
پایان شهریورماه نوسانات افزایشی خاصی را 

پیش رو نداشته باشد.

چشم انداز بازارها

راه اندازی خط پروازی با كنيارجيستري موبایل آنلاین مي شود   
 دیدگاه

 گزارش

كوچک شدن
سفره خانوار

ساخت یک میلیون واحد شهری، هدفی رویایی است که تحقق این 
امر به صورت مستقیم باعث بهبود رشد اقتصادی، اشتغال و پویایی 

سایر بخش ها خواهد شد. 
در حال حاضر، میزان نیاز به ساخت مسکن شــهری در قالب ساخت جدید و 
نوسازی بافت های فرسوده، بیش از ۵00 هزار واحد مسکونی در سال است، در 
حالی که تولید فعلی، بسیار کمتر از این میزان است. بنا بر آمار رسمی، با اجرای 
پروژه عظیم مســکن مهر در دولت های نهم و دهم، فارغ از تمام نکات مثبت و 
منفی، بالاترین میزان ساخت و سازدر کشور در سال 1۳92 حاصل شد و تعداد 
واحدهای مسکونی تکمیل شده به ۸۳4 هزار واحد رسید که در ادامه، با روی کار 
آمدن دولت یازدهم و در پیش گرفتن سیاست ها و اهداف متفاوت، سطح تولید 
به شدت کاهش یافت و برای بازگشت به سطح فعالیت حداکثری، دو تا سه سال 

زمان مورد نیاز است.
براســاس هدف گذاری صورت گرفته و طولانی بودن فرآیند ساخت مسکن که 
از لحظه نهایی شــدن طراحی  ها و تجهیز کارگاه، حداقل 1۸ ماه در پروژه های 
سریع سازی است، در صورت پایبندی دولت منتخب به وعده های خود، در گام 
ابتدایی، وزیر باید، مقدمات شروع ســاخت حداقل دو میلیون واحد مسکونی 
شهری را فراهم کند تا در سال دوم، بتواند به هدف خود برسد. این میزان فعالیت 
ساختمانی معادل ساخت 6۵ % واحدهای مسکونی شهر تهران در دو سال است 

که در صورت موفقیت، فعالیتی عظیم، سخت و بی نظیر خواهد بود.
برای ســاخت یک میلیون واحد مســکونی با متراژ متوســط ۸0 مترمربع، با 
احتساب مشاعات، ســاخت حدود 100 تا 110 میلیون مترمربع بنا مورد نیاز 
است. حداقل زمین مورد نیاز این میزان ساخت و ساز با تراکم ۳۵0 % مفید )فارغ 
از فضاهای زیرساختی، فرهنگی و آموزشی و...( حدود ۳120 هکتار خواهد بود 
که با در نظر گرفتن مساحت ۷۳هزار هکتاری شــهر تهران، شامل خیابان ها، 
پارک ها و... )که حداقل ۵0 % این مساحت را در بر می گیرد(، وسعت این کارگاه 
حداقل معادل 20 % شهر تهران خواهد بود و با در نظر گرفتن شروع دو میلیون 
واحد برای رسیدن به هدف اصلی، این میزان به 40 % وسعت شهر تهران در تمام 

کاربری ها خواهد رسید.
با فرض پیشرفت فیزیکی 40 % این تعداد واحد مســکونی )شروع دو میلیون 
واحد(، در ســال ابتدایی و بــا فرض اینکــه هیچ گونه هزینــه  ای بابت ایجاد 
زیرساخت ها و سایر منابع، از جمله زمین و مجوزها لازم نباشد، با در نظر گرفتن 
هر مترمربع 6میلیون تومان هزینه ســاخت بابت اسکلت بتنی و تعداد طبقات 
محدود، نیاز به سرمایه گذاری حدود ۵2۸ هزار میلیارد تومانی در 12 ماه ابتدایی 
خواهد بود که تامین آن با وضعیت اقتصادی فعلی، دور از ذهن به نظر می رسد. 
همچنین این میزان تولید، در سال ابتدایی به حدود 11 میلیون تن میلگرد و در 
سال های بعد به ۵/ ۵ میلیون تن فولاد در هر سال نیاز خواهد داشت )اسکلت بتنی 
با حداقل میزان به میلگرد در نظر گرفته شده است(. این سطح از تقاضا در سال 
اول معادل ۳6 % از کل تولید فولاد کشور است. بنابراین بحث برنامه ریزی صحیح 

و تامین منابع مالی، مواد و مصالح کلیدی مورد نیاز امری خطیر و حیاتی است.
با نگاهی کوتاه به شاخص های محدود ذکرشده در بالا و با وجود اینکه در زمینه 
توان مهندسی و نیروی کار، کشور با هیچ گونه کمبودی مواجه نیست، رسیدن 
به هدف یک میلیون واحد بــرای دولت لااقــل در ۳60 روز ابتدایی غیرممکن 
اســت. تهیه زمین در محدوده مناسب، ایجاد زیرســاخت ها با در نظر گرفتن 
محدودیت های زیســت محیطی، نیاز به برنامه ریزی عملیاتی دقیق دارد و در 
مورد تامین منابع مالی، وزیر اقتصاد، مجبور به اخذ تصمیمات سخت خواهد شد. 
تهیه و تولید مواد و مصالح ساختمانی در صورتی که عوامل مختلف به صورت 
صحیح برنامه ریزی نشوند، باعث کمبود، تشکیل بازار سیاه و اثرات تورمی در کل 
چرخه صنعت ساختمان خواهد شد. با توجه به وضعیت انرژی کشور، امکان تهیه 
مصالحی مانند سیمان برای تبدیل کشور به یک کارگاه عظیم ساختمانی در دو 

سال اول تقریبا ناممکن یا حداقل به شدت چالش برانگیز است.
خاطر نشان می شود، بخش ساخت و ساز مسکن، پیشران اقتصادی کشور است 
و اگر این بخش راه بیفتد، بسیاری از صنایع و مشــاغل نیز به دنبال آن از رکود 
خارج می شوند. البته باید در نظر داشت که ســاخت سالانه یک میلیون واحد 
مسکونی، بعد از کنترل رشد فزاینده نقدینگی و همچنین کنترل تورم عمومی 
کالاها آغاز شود؛ چون در غیر این صورت قیمت تمام شده ساخت و ساز، قابل 
کنترل نیست. تا مشــکلات موجود ریشه ای حل نشود، ســاخت و ساز هم راه 
نمی افتد. البته برای انجام چنین حرکت بزرگی باید باید موانع تولید از سر راه 
مسکن برداشته شود و از دیگر مواردی که در نهضت ساخت و ساز باید در نظر 
گرفته شود، این است که نباید برای اعطای تسهیلات بانکی به ساخت مسکن، از 

محل پول پر قدرت بانک مرکزی تسهیلات در نظر گرفته شود.

یک میلیون واحد مسکونی؟!

نکات مثبت و منفی یک طرح بزرگ؛

 نوسان: سیدحسین حسیني شاهرودي، دبیرکل 
انجمن صنفي تولیدکنندگان لوازم خانگي ایران اظهار 
داشت: به زودي از سوي وزیر جدید صنعت، معدن و 
تجارت سند جامع صنعت لوازم  خانگي ابلاغ مي شود، 
رقابت پذیري محصولات در سطح بین المللي، افزایش 
سهم بازار در کشــورهاي منطقه، تامین نیاز کشور با 
محصولات داخلي و استفاده از فناوري هاي بومي مبتني بر فناوري هوشمند و 
دانش بنیان پیش بیني شده است. دبیرکل انجمن صنفي تولیدکنندگان لوازم 
خانگي ایران ادامه  داد: در این سند، تولید چهار میلیون دستگاه لوازم  خانگي 
بزرگ شامل یخچال و فریزر، ماشین لباسشــویي، کولر آبي، تلویزیون و اجاق 
گاز در افق 1404 و صادرات یک میلیون دســتگاه از آن پس از رفع کامل نیاز 
داخل دیده شده است. وي اظهار داشت: در صنعت لوازم  خانگي برخلاف صنعت 
خودروسازي، بخش خصوصي با انگیزه بالا و عزم ملي از ابتدا ورود کرده است.

 نوسان:  تعویق ارایــه آمار چک هاي مبادله شده از  
سوي بانک مرکزي در حالي اتفاق افتاده است که نه 
تنها باید آمار چک هاي برگشتي و مبادله شده مطابق 
روال قبل منتشر شود، بلکه باید ارایه آمار به تفکیک 
دسته چک هاي قدیمي و جدید، به گزارش ها افزوده 
شود. عدم ارایه این آمار منجر به اختلال در ارزیابي 
قانون جدید چک مي شود. بانک مرکزي چند ماهي است که ارایه این آمار در 
زمان مقرر را به تعویق مي اندازد؛ در حالي که علت آن مشخص نیست. تأخیر 
در انتشار آمار چک هاي مبادله شده به نوبه خود اشتباه محسوب مي شود، زیرا 
نه تنها پژوهشگران و سیاست گذاران از طریق این آمار به بررسي تأثیرگذاري 
قانون جدید چک بر بازار مي پردازند، بلکه چــون قانون جدید چک هنوز به 
صورت کامل اجرا نشده، اثرات اجراي سایر تکالیف عقب مانده نیز در این آمار 

مشخص مي شود.

 نوسان: محمد طالبي، دبیــرکل بانک مرکزي در 
میزگــردي در همایش بانکداري اســلامي با بیان 
اینکه تشخیص خوبي از مشکلات وجود دارد، اظهار 
داشت: بخشــي از عوامل بروز اتفاقات اقتصادي به 
تعامل بین دولت و بانک مرکزي، تعامل بانک مرکزي 
و بانک ها و تعامل بانک مرکــزي و فعالان اقتصادي 
برمي گردد. طبیعي است که اگر شاخص هایي در این تعاملات تعریف شوند 
هر دو طرف و همه طرف ها باید ســهم و نقش خود را بدانند. دبیرکل بانک 
مرکزي افزود: مطلبي کــه رییس جمهور در مورد اصــلاح بودجه 1400 و 
جلوگیري از افزایش پایه پولي گفتند، باعث خوشحالي فعالان اقتصادي شد 
زیرا کسري بودجه فشار به اقتصاد وارد مي کند. نویدي بر اصلاح تعاملات بین 
دولت و بانک مرکزي باشد.وي به وضعیت ارز اشاره کرد و گفت: برنامه هایي 

که دولت در این رابطه دارد نویدهاي خوبي مي دهد.

  نوســان: بازار خودرو در حالي به پایان تابستان 
نزدیک مي شــود که در نیمه اول ســال در این بازار 
تغییــرات بســیاري رخ داد؛ تا جایي کــه در برخي 
خودروهاي داخلي شاهد رشــد بیش از ۵0 میلیون 
توماني قیمت ها بودیم و ایــن افزایش قیمت ها باعث 
شد که شکاف قیمتي میان کارخانه و بازار بیشتر شود.
مشاهدات میداني گویاي این اســت که با وجود توقف معاملات خودرو در 
بازارهاي غیررســمي همچنان رقم هاي نجومي براي انواع خودروها عنوان 
مي شــود که همین موضوع بر التهاب قیمتــي بازار خودرو افزوده اســت. 
محمدرضا نجفي منش، عضو هیات مدیره انجمن قطعه سازان در مورد فاصله 
قیمتي بین کارخانه و بازار آزاد بر این باور اســت کــه این فاصله قیمتي در 
سال هاي گذشته هر سال افزایش بیشتري پیدا کرده و خودروساز هم با زیان 

بیشتري روبرو شده است ..

هدف گذاري صادرات سالانه یک میلیون لوازم خانگينایاب شدن خودرو با قیمت کارخانهدولت برنامه هاي خوبي براي بازار ارز داردتاخیر  در ارائه  گزارش چک هاي مبادله شده
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به نظر می رسد در میان همه بازارها، بازار سرمایه روزهای بهتری را سپری می کند

هرچند شاخص کل بورس روند صعودی یافته، اما حتی  این روند صعودی نیز نتوانسته سرمایه گذاران 
حقیقی را به حضور مجدد در بازار ترغیب نماید.  با این وجود آیا می توان بازار سهام را در مقایسه با 
بازارهای موازی، بهترین محل سرمایه گذاری دست کم تا پایان ماه جاری قلمداد کرد؟ اینروزها تمامی 
بازارها اعم از سرمایه، ارز و طلا و حتی ارزرمزها با نوسان مواجه بوده و در نهایت کاهش قیمت را تجربه کرده اند. 
صاحب نظران بر این باورند که بازار سرمایه به دلیل تنوع ذاتی در سرمایه گذاری همچنان از ظرفیت بالایی برای 
جذب سرمایه و تداوم رشد برخوردار است و همچنان پتانسیل جذب سرمایه در شرکت های کوچک ارزنده و انواع 

صندوق های سرمایه گذاری را داراست. با این حال کدام بازار برای حفظ ارزش دارایی ها مناسب تر است؟.
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کدام بازار برای حفظ ارزش دارایی ها مناسب تر است؟.؛
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معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه توضیح 
داد: دو واژه کلیدی »هوشمندســازی« و از 
»ســنگ تا رنگ« در شعار »هوشمندسازی 
فرایندها از ســنگ تــا رنگ« مهم اســت. 
»هوشمندســازی« اصلی ترین مفهوم طرح 
تحول دیجیتال رکن اساسی انقلاب صنعتی 
نسل چهارم به حســاب می آید و کلیدواژه از 
»ســنگ تا رنگ« هم بر وسعت فعالیت این 
شرکت تأکید دارد؛ چراکه فولاد مبارکه تنها 
شرکت ایرانی است که ســنگ آهن ورودی 
را به محصــولات نهایــی ورق رنگی تبدیل 
می کند و همین رویداد مهم باعث شــده در 
شرکت فولاد مبارکه، شعار »هوشمند سازی 
فرایندها از ســنگ تا رنگ« را دنبال کنیم. 
وی با اشــاره به جهانی بودن شرکت فولاد 
مبارکه و دستاوردهای ملی و بین المللی این 
شرکت ادامه داد: این شرکت همواره در مسیر 
جهانی گام برداشته است. در همین راستا در 
این شرکت، مطالعات طرح تحول دیجیتال 
و به عبارت دیگر حرکت در راستای مفاهیم 
انقلاب صنعتی چهارم از سه سال گذشته آغاز 
شد و اکوسیستم های متنوعی طراحی گردید 
و به طور رســمی در اول اردیبهشــت سال 
گذشته با دســتور مدیرعامل فولاد مبارکه، 
حرکت  این شرکت در مســیر طرح تحول 

دیجیتال قرار گرفت.

رشد بهره وری 8 درصدی 
فولاد مبارکه با هوشمندسازی

وی با اشاره به هوشمندسازی ماشین آلات، 
تجهیزات مختلــف در فرایندهــای فولاد 

مبارکه بیان کــرد: انقلاب صنعتی نســل 
چهارم برای نخستین بار در سال 2011 و در 
کشور آلمان مطرح شد. مفهوم این انقلاب در 
پروژه ای فوق حرفه ای و در نمایشگاه هانوفر 
ارائه شــد و پس ازآن مجمع اقتصاد جهانی 
و شــرکت مشــاوره مکنزی مفهوم انقلاب 
صنعتی چهــارم را بســط دادنــد و امروزه 
شرکت ها و کشورهای پیشرفته دنیا به سمت 

این انقلاب در حرکت هستند. 
نقوی تأکیــد کرد: طرح تحــول دیجیتال و 
انقلاب صنعتی چهارم برای شــرکت فولاد 
مبارکه الزام و اجبار است، نه اختیار. راه و مسیر 
اســت، نه پروژه. برای اینکه بتوانیم جایگاه 
خودمان را در صنعت حفــظ کنیم و الگوی 
بنگاه داری ملی در ســطح کشور را همچنان 
ادامه دهیم چاره ای جز این نیست که مسیر 
هوشمندســازی فرایندها را در اولویت قرار 
دهیم. برآورد ما این اســت اگر تا چند سال 
آینده صنایع فولادی و غیرفولادی به سمت 
انقلاب صنعتی چهارم گام برندارند، به حتم در 
عرصه رقابت شکست می خورند و نمی توانند 

به نیازهای ذینفعان خود پاسخ دهند.
 وی با تأکید بر اینکــه طرح تحول دیجیتال 
مسیر و راه طولانی است، اظهار کرد: برآورد 
قطعی دســتاوردهای هوشمندســازی، در 
ابتدای کار دشوار است؛ اما مطالعات موردی 
منتشرشده در دنیا نشــان می دهد که رشد 
بهره وری شــرکت ها با هوشمندسازی بین 
6 تا ۸ درصد افزایش می یابد. مجمع اقتصاد 
جهانی شاخص هایی در طرح تحول دیجیتال 
تعریف کرده است که این شاخص ها در سه 

حوزه بهره وری، چابکی و پایداری اندازه گیری 
می شــوند که همین ســه پارامتــر میزان 
سودآوری بنگاه اقتصادی و حضور در صحنه 

رقابت بازار را هم تعیین می کند.

آموزش ۱۶۰ نفر از رهبران دیجیتال 
فولاد مبارکه

معاون تکنولوژی شــرکت فــولاد مبارکه با 
تأکید بر اینکه انقلاب صنعتی نسل چهارم 
شکل کارکردن را تغییر می دهد، گفت: این 
انقلاب تأثیری بر تعداد نیروی کار شاغل در 
شرکت ندارد. در فرایند هوشمندسازی نقش 
نیروی کار، از کارگر به کنترل گر تغییر می کند 
و با به کارگیری تکنولوژی های نوظهور مانند 
اینترنت اشــیا، کلان داده ها، رایانش ابری، 
کنترل های از راه دور، هــوش مصنوعی و...، 
توانمندی نیروی کار ارتقا می یابد و در زمان 
صرفه جویی می شــود و درنهایت به افزایش 
کارایی و راندمان سازمانی منتج می شود. وی 
با تأکید بر اینکه فرایند هوشمندسازی با تغییر 
نقش نیروی کار همراه است و به حذف نیروی 
کار منجر نمی شــود، توضیح داد: نخستین 
موضوع در بروز هر انقلابــی تغییر فرهنگ 
است. اساس و سرمایه طرح تحول دیجیتال 
نیروی کار اســت و تغییر فرهنگ سازمانی 
نقش مهمی در توسعه انقلاب صنعتی چهارم 
ایفا می کنــد. در همین راســتا برنامه های 
متعددی در ره نگاشت شرکت فولاد مبارکه 
تدوین شده اســت که مهم ترین آن تربیت 

رهبران دیجیتال است. 
نقوی با توضیح اینکــه رهبران دیجیتال که 

نقش راهبری و هدایت مجموعه فولاد مبارکه 
را برعهده دارند، باید با مفاهیم تکنولوژی های 
نوظهــور و طرح تحــول دیجیتال آشــنا 
باشــند، گفت: با همین هدف، در همکاری 
با دانشــگاه اصفهان، پروژه آموزشی برخط 
توسط اســاتید برجســته ایران و فرانسه به 
160 نفر از رهبــران فولاد مبارکه و کارکنان 
شــرکت ایریسا ارائه شده اســت که ترم دوم 
آن مطابق با اســتانداردهای جهانی در حال 
برگزاری اســت. وی اضافه کرد: اقدام دیگر، 
آشــنایی کارکنان ســازمان با طرح تحول 
دیجیتال است که راه اندازی مجموعه شبکه 
»فولادینو« با همین هدف بود. در این بستر 
دیدگاه ها و پیشــنهادهای کارکنان مطرح و 
ارزیابی می شود و محتویاتی در اختیار آن ها 
قرار داده می شود. تمام این اقدامات به علت 
این است که شــرکت فولاد مبارکه به بلوغ 
سازمانی دســت  یافته و همین باعث شده 
آموزش های ابتدایی ارائه نشود. در برنامه های 
آتی درصددیم آموزش ها در سطح کارکنان 
شرکت فولاد مبارکه توسعه یابد. وی با تأکید 
بر اولویت دهی هوشمندسازی و طرح تحول 
دیجیتــال در برنامه های دولت ســیزدهم 
تصریح کرد: با توســعه انقلاب نسل چهارم 
صنعتی در فولاد مبارکه ذینفعان ما در بخش 
شرکای اقتصادی یا ســهام داران می توانند 
از افزایش راندمان و بهره وری در شــرکت به 
درآمد و سود بیشتری دست یابند. ذی نفعان 
دیگر ما کارکنان شرکت هستند که با طرح 
تحول دیجیتال نقش کنترل گر پیدا خواهند 
کــرد و درنهایت بخش مهمــی از ذینفعان 
ما مشتریان هســتند که می توانند خدمات 
بهتری دریافت کننــد. در آینــده نزدیک 
اهداف شرکت فولاد مبارکه به تولید و فروش 
فولاد محدود نمی شــود، بلکه می توانیم به 
مشتریان خدمات هم ارائه کنیم و مدل ما در 

خدمت رسانی به مشتری تغییر خواهد کرد.

راه اندازی مرکز صنعت فولاد 
در آینده نزدیک

وی اضافه کرد: اقدام دیگر   کلنگ زنی مرکز 
صنعت فــولاد در دانشــگاه تهــران بود که 
امیدواریم امســال به بهره برداری برســد تا 
فراخوان هــای نوآوری در ایــن مرکز برگزار 
شــود، به گونه ای که چالش های تکنولوژی 
که راه حلی برای آن موجود نیســت در این 
مرکز اعلان عمومی شود تا از دانش و تجربه 
اســتارت آپ ها، دانش بنیان هــا و نخبگان 
به صورت برد- برد بهره مند شــویم. نقوی به 
راه اندازی آزمایشگاه نســل چهارم صنعت 
در دانشــگاه صنعتی اصفهان با الگوبرداری 
از مدل هــای موفق جهانی اشــاره ای کرد و 
توضیح داد: محصولات شرکت فولاد مبارکه 
در این آزمایشگاه تست، کنترل و شبیه سازی 
می شود و در مقیاس وســیع شرکت فولاد 
مبارکه مورد بهره برداری قــرار می گیرد. از 
ســوی دیگر آموزش و تربیت نیروی انسانی 
ماهر و آشنا با مفاهیم طرح تحول دیجیتال از 
دیگر اهداف تأسیس آزمایشگاه نسل چهارم 

صنعت است.

 گزارش

 گزارش

 نوســان:معاون بهره بــرداری 
شرکت فولاد مبارکه گفت: فولاد 
مبارکه در راســتای پیــروی از 
منویات مقام معظــم رهبری و با 
سهم ۵ درصدی از تولید ناخالص 
ملی، پشتیبانی همه جانبه از تولید 

را محقق کرده است.
به گزارش "نوســان"؛ »وابستگی به نفت 
و خام فروشــی«، »مداخــلات غیرلازم 
دستگاه های حکومتی در مسائل اقتصادی 
و عدم اجرای مناسب سیاست های اصل 
44« و »تخریب فضای کسب وکار و قوانین 
دست وپاگیر« ازجمله بیماری های مزمن 
اقتصاد کشور هستند که مجموعه های 
بزرگ صنعتی برای تحقق اهداف تولید 

خود نیازمند عبور از این موانع می باشند.
عباس اکبری محمدی معاون بهره برداری 
شــرکت فولاد مبارکه در این خصوص 
گفت: رد پای شــرکت فولاد مبارکه در 
پشتیبانی از تولید و زدودن موانع در صنعت 
کشور مشهود اســت و سهم این شرکت 
تأمین ۵ درصد تولیــد ناخالص ملی در 

بخش صنعت است.
وی افزود: از ســال های گذشته، شرکت 
فولاد مبارکه بــا برنامه ریزی و توســعه 
بومی سازی توانست وابستگی به واردات را 
کاهش دهد؛ به گونه ای که امروز بالغ بر 144 
هزار قطعه در این شرکت بومی سازی شده 
است. تاکنون شرکت فولاد مبارکه تجربه ۳ 
بار تحریم شدن را از سر گذرانده و با حمایت 
الهی و تکیه بر توان و دانش داخلی توانست 

از این بحران ها رهایی یابد.
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه 
با اشاره به محصولات جدید شرکت فولاد 
مبارکه خاطرنشــان کرد: در حال حاضر 
تمرکز این شــرکت بر تولید محصولاتی 
است که به نیاز صنایع داخلی کشور پاسخ 
دهد. در ابتدای راه اندازی تعداد گریدهایی 
که فولاد مبارکــه در زمینه تختال تولید 
می کرد نزدیک به 1۳0 گرید بوده که این 
تعداد در حال حاضر به بیش از ۳۵0 گرید 

مختلف رسیده است.
وی ادامه داد: فولاد مبارکه در زمینه تولید 
ورق های ســرد و گرم نوردشــده از 1۳0 
گرید مختلف در حــال حاضر به بیش از 
۵۳0 گرید رسیده که نشان دهنده توسعه 
محصولات جدید در این شــرکت است؛ 
اهمیت تولید و تعیین شعارهایی در این 
حوزه توســط مقام معظم رهبری، گروه 
فولاد مبارکه را بر آن داشــت تا با تقویت 

تولید، به جد در تحقق این شعارها بکوشد.
اکبری در گفته های خود نیروی انسانی 
را مهم ترین عامل موفقیت شــرکت ها 
معرفی کرد و افــزود: مهم ترین نقش در 
تحقق اهداف و رســیدن به این رکوردها 
در شــرکت فولاد مبارکــه قطعا نیروی 
انسانی متعهد آن است. با همت و تلاش و 
انگیزه روزافزون این کارکنان و همچنین 
انســجام تیم مدیریتــی و تیم عملیاتی 
شرکت این دستاوردهای مهم در شرکت 
رقم خورد. وی خاطرنشان کرد: در تولید 
همواره اولویــت ما تأمین بــازار داخل و 
نیازمندی های صنایع داخلی بوده است. 
به همین منظور تولیــد محصولات ویژه 
برای پاســخگویی به بازار داخل و در پی 
آن صادرات و حضور در بازارهای خارجی 
در برنامه تولید ما قرار دارد. این امر علاوه 
بــر ارزآوری باعث ارتقــای جایگاه فولاد 
مبارکه در بازار بین المللی می شود.معاون 
بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در پایان 
اذعان داشت: در سال 1400 برنامه مدونی 
برای تولید محصولات صادراتی داریم که 
امیدواریم با همکاری دولت جدید و سایر 

ارگان های ذی ربط محقق شود.

industry

بزرگ ترین مسابقه مدل ســازی و بهینه سازی کشــور با هدف آشنایی بیشــتر دانشجویان و 
دانش آموختگان با مسائل واقعی صنعت و نیز به چالش کشــیدن مهارت های آن ها در این حوزه 
به همت دانشکده مهندســی صنایع و سیستم های دانشــگاه صنعتی اصفهان برگزار می شود. 
https:// علاقه مندان به حوزه بهینه سازی می توانند تا 1۷ شهریور 1400 برای ثبت نام به وب سایت

orcompetition.ir  مراجعه کنند. به گفته مهدی ایرانپور دبیر اجرایی این رویداد،  برندگان 
مسابقه در سه رتبه تیمی برتر به ترتیب، 20، 12 و ۸ میلیون تومان جایزه نقدی دریافت می کنند.

برگزاری بزرگ ترین مسابقه مدل سازی كشور
مدیر عامل فولاد هرمزگان و مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی به بررسی مشکلات موجود 
در راه توسعه فولاد هرمزگان پرداختند. عطالله معروفخانی مدیرعامل فولاد هرمزگان در 
این نشست به بیان مشکلات پیش روی توسعه فولاد هرمزگان پرداخت و اظهار امیدواری 
کرد: این همکاری تا رفع موانع توسعه ای ادامه یابد. خلج تهرانی مدیرعامل منطقه ویژه 
اقتصادی خلیج فارس نیز فولاد هرمزگان نیز با استقبال از اجرای طرح های توسعه ای 

گفت: ما آمادگی داریم زمین را در اختیار فولاد هرمزگان قرار دهیم.

استقبال از طرح های توسعه ای فولاد هرمزگان

پشتيبانی همه جانبه 
از توليدملی هوشمندسازی بی انتهاست

 نوسان: مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه در نشست هم 
اندیشی با تعدادی از نمایندگان رسانه های حوزه صنعت و اقتصاد 
گفت: ما در روابط عمومی شــرکت فولاد مبارکه به دنبال جریان 
سازی رسانه ای برای حمایت از تولید به ویژه تولید در صنایع معدنی 
هستیم. هادی نباتی نژاد، در این دیدار اظهار کرد: اعتقاد ما بر این 
است که در حوزه ارتباط با رسانه نمی توان یکطرفه پیش رفت. در این 
زمینه بهترین راه گفت وگو و نقد است که خوشبختانه در این جلسه 

شاهد ارائه نقدها و پیشنهادهای رسانه های مختلف بودیم .
غلامرنباتی نژاد گفت: طی چند ماه اخیر تلاش بر این بوده که شرایط رسانه ای 
در فولادمبارکه بهبود یابد. در این راســتا امیدواریــم بتوانیم در بخش روابط 
عمومی فولادمبارکه بسته کامل ارتباطی با رسانه ها را داشته باشیم. به گفته 
مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه، طی جلسات قبلی که با اصحاب رسانه برگزار 
شد موارد بسیاری مطرح شده که در حال بررسی آنها هستیم و خبرهای خوبی 
برای رسانه ها داریم. البته یکسری مشکلات همچنان وجود دارد که با همفکری 
و برگزاری جلسات، مســائل مرتبط درخصوص ارتباط بین رسانه ها و روابط 

عمومی باید حل شود.

شرکت فولادمبارکه 
یک صنعت ملی است

نباتی نژاد با بیان اینکه شــرکت فولادمبارکه یک صنعت ملی اســت در ادامه 
افزود: شعار امسال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی هاســت و ما باید مانع ها را 
برداریم و از رسانه ها نیز پشتیبانی و حمایت لازم را به عمل آوریم. به گفته وی، 
با توجه به بالا بودن تعداد رسانه هایی که با مجموعه روابط عمومی فولاد مبارکه 
در تعامل و همکاری هستند، ممکن است چالش هایی در زمینه ارتباط با رسانه 
ها به وجود آید که قابل حل کردن اســت. مدیر روابط عمومی شــرکت فولاد 
مبارکه افزود: بازوهای اصلی روابط عمومی و صنعت، خبرگزاری ها، صداوسیما، 
پایگاه های خبری، رســانه های مکتوب و آنلاین هستند. نباتی نژاد افزود: فولاد 
مبارکه در ســال 99 و 1400 فراز و نشیب های بسیاری به جهت تولید و حضور 
در مسئولیت های اجتماعی داشت که در نوع خود بی نظیر بود. وی گفت: برای 
مثال اگر کمک های فولاد مبارکه در زمینه تهیه اکسیژن برای بیمارستان ها و 
مراکز درمانی، همچنین دیگر اقدامات انجام شده در حوزه مسئولیت اجتماعی 

این شرکت در کشور انجام نمیشد فاجعه به وجود می آورد.

۷۷ رکورد تولید در سال ۹۹
به گفته نباتی نژاد؛ در ســال 99 بیــش از ۷۷ رکورد تولید را با شــرایط تحریم 
و شیوع کرونا و... داشتیم و می توان گفت طی ســال گذشته و 6 ماهه اول امسال 
این شرکت توانسته عملکرد بسیار خوبی در حوزه تولید داشته باشد. برای مثال 
اگر اجرای پروژه خط لوله گوره به جاسک و تولید محصولات جدید انجام نمیشد، 
در صنایع پایین دستی و کشور دچار مشکل می شدیم. مدیر روابط عمومی فولاد 
مبارکه ادامه داد: فولاد مبارکه در قُله کار می کند و می درخشد و برای سال جاری 
نیز برنامه ها مختلفی همچون از طرح تحول دیحیتال تا تولید محصولات مختلف را 
در دستور کار قرار داده است. وی با اشاره به برخی از حاشیه های به وجود آمده برای 
مجموعه فولاد مبارکه گفت: گاهی اوقات برخی نقدها با غرض ورزی سیاسی همراه 
می شود که می تواند تولید را دچار مشکل کند یا اینکه فضا به سمت تخریب فولاد 

مبارکه جلو می رود. رویکردی که ارتباطی با فضای تخصصی تولید و صنعت ندارد.
نباتی نژاد افزود: روابط عمومی فولاد مبارکه سالهاست کارهای مختلفی را انجام 
می دهد و ساختار منسجمی در این حوزه وجود دارد. برای مثال واحد مستندسازی 
فولاد مبارکه سالهاست که در این حوزه فعالیت داشته و هرساله تمام تلاش بر این 
بوده تا این مجموعه روبه جلو حرکت کند. وی تصریح کرد: حداقل در 6 ماه گذشته 
تحولات مهمی در همه بخشــهای حوزه روابط عمومی داشــته ایم. مدیر روابط 
عمومی فولاد مبارکه افزود: همواره دغدغه ای در حوزه انتشارات و تبلیغات وجود 
داشت که ما برای آن یک واحد جدا تاسیس کردیم. همچنین تولید محتوا و شرایط 
را بهبود دادیم و اگر خبرنامه، پایگاه خبری ایراسین و تولید اخبار فولاد مبارکه را 
رصد کنید، متوجه میزان تغییرات در این بخش خواهید شد. نباتی نژاد با بیان اینکه 
اکنون جایگاه روابط عمومی فولاد مبارکه تغییر کرده و نمی توان آن را با 10 سال 
پیش مقایسه کرد افزود: ما در روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه به دنبال جریان 
سازی رسانه ای برای حمایت از تولید به ویژه تولید در صنایع معدنی هستیم. نباتی 
نژاد افزود: یکی از اقدامات مجموعه روابط عمومی در حوزه آموزش، برگزاری دوره 
ژورنالیست صنعت برای اهالی رسانه است که می تواند شناخت خوبی از صنعت را 

برای خبرنگاران بوجود آورد.   

تدوین شیوه نامه رسانه ای 
برای ادامه همکاری با رسانه ها

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه افزود: بــرای بهبود تعامل میان روابط عمومی 
فولاد مبارکه و رسانه ها، شیوه نامه رسانه ای تدوین شده و برای آن قاعده تعریف 
کردیم تا در نهایت ارزیابی در فولاد مبارکه انجام شود؛ البته نقدهایی بر ارزیابی 
وجود داشت که آن اضافه شدن شاخص های جدید برای این موضوع بود. اما باید 
اشاره شود که این شیوه نامه معیار اصلی آن ضوابط وزارت فرهنگ و ارشاد است 
و رسانه ها به ۳ گروه رسانه های تخصصی، غیر تخصصی و عمومی تقسیم و نحوه 
تعامل با آنها مشخص شده اســت. نباتی نژاد تصریح کرد: تلاش بر این است که 
تولید محتوای تخصصی در حوزه صنعت صورت بگیرد. بر همین اساس اتاق خبر 
برای این موضوع تشکیل شده و مبنای کار ما یک رویکرد تخصصی و حرفه ای در 
حوزه صنعت است. البته اعتقاد داریم ما یک خانواده رسانه ای هستیم و رسانه های 

دیگر حتما باید در تولید به ما کمک کنند.

جریان سازی رسانه ای 
برای حمایت از تولید

رویکرد رسانه ای فولادمبارکه تشریح شد:

معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه در گفت وگوی ویژه خبری شبکه اصفهان:

تحول دیجیتال در فولاد مبارکه تنها راه تثبیت الگوی ملی بنگاه داری در کشور است

 نوســان: رئیس برنامه ریــزی و کنترل 
نگهداری تعمیرات نورد گرم فولاد مبارکه 
از اجرای موفق توقف سالیانه در ناحیه نورد 
گرم این شرکت خبر داد. مرتضی رمضانی با 
اعلام این خبر افزود: توقف سالیانه نوردگرم 
به مدت هفت روز و با بیــش از 2۳ هزار نفر 
ساعت کار و با همکاری پیمانکاران و سایر 
واحدهای سازمان با موفقیت به انجام رسید. 
وی افزود: با توجه بــه اهمیت تولید خط 
نوردگــرم و محدودیــت زمانــی جهت 

آماده سازی های لازم، در کمتر از سه هفته 
فعالیت های هماهنگــی و برنامه ریزی با 
همکاری مجدانه کلیــه گروه های مرتبط 
انجام گردید و در نهایت تعمیرات ســالانه 
با انجام موفقیت آمیز تمــام فعالیت های 
برنامه ریــزی  طبــق  پیش بینی شــده، 
انجام شده به اتمام رسید. رئیس تعمیرات 
خط نورد گرم نیز در خصوص این عملیات 
ســالیانه گفت: در توقف ســالیانه امسال، 
همکاران ناحیه نورد گرم با تلاش و همدلی 

و همکاری صمیمانه پیمانکاران و ســایر 
واحدهای ســازمان موفق به اجرای کامل 
به صورت  برنامه ریزی شــده  فعالیت های 
کاملا ایمن در خط نورد گرم شدند. مسعود 
نصیری به مهم ترین اقدامات انجام شــده 
در راســتای انجام این توقف سالیانه اشاره 
کرد و افــزود: اصلاح میزهای هات شــارژ 
کمپ ۳ انبار تختال، انجــام فعالیت های 
تعمیراتی اساســی کوره 4، ماشین کاری 
سکشن های 1DC و 4DC قسمت نورد 

مقدماتی، تعمیر مبدل سیستم های L2 و 
L۳ در قســمت نورد مقدماتی برای اولین 
بار توســط تیم تعمیرات ناحیه نوردگرم، 
تعویض یاتاقان ســر جلو موتــور بالایی 
قفســه R۳ برای اولین بار، تعویض لاین 
کنتاکتورهای قفسه R1 برای اولین بار و 
اصلاح کامل بیس قیچی، تعویض شــوت 
قیچی و اصلاح دیواره چاله قیچی قسمت 
نورد نهایی ازجمله مهم ترین اقدامات شده 

در این زمینه است.

رئیس برنامه ریزی تعمیرات نورد گرم فولاد مبارکه عنوان کرد:

اجرای موفق تعمیرات سالیانه ناحیه نورد گرم فولاد مبارکه

گفت:  اصفهان  شبکه  خبری  ویژه  گفت وگوی  در  مبارکه  فولاد  شرکت  تکنولوژی  معاون 
هوشمندسازی فرایندها از سنگ تا رنگ در شرکت فولاد مبارکه نقطه آغاز و پایانی ندارد، بلکه 
مسیری بی انتهاست و این طرح با بهبودی سازمانی متفاوت است و نیازمند جراحی است که با حمایت مدیران 
و تمام کارکنان این شرکت محقق می شود.شرکت فولاد مبارکه پیشتاز طرح تحول دیجیتال در انقلاب صنعتی 
چهارم است. مسیری که نه ابتدا دارد و نه انتها و قرار است تا افق ۱۴۰۴ به هوشمندسازی فرایندها از سنگ تا رنگ 
برسد. سید مهدی نقوی، اظهار کرد: پیشرو بودن در بنگاه های اقتصادی و الگوی ملی بنگاه داری در کشور و حفظ 
جایگاه شرکت فولاد مبارکه در میدان رقابت صنعت فولاد جهان، مهم ترین مضامین تعریف شده در چشم انداز و 

استراتژی این شرکت است.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت
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از ابتداي خردادماه تاکنون بیش از 6600 پمپ غیرمجاز روي شبکه آبرساني شهرها و 
روستاهاي تحت پوشش استان اصفهان کشف شده است. بیشترین پمپ هاي غیرمجاز 
کشف شده در سه ماهه خرداد، تیر و مردادماه سال جاري به ترتیب در محدوده آبفاي 
منطقه 4 شهر اصفهان با ۸۵4، منطقه براآن و کرارج با ۷2۵ و آبفاي منطقه ۵ شهر 
اصفهان با 6۵۷ مورد بوده است. کشف این پمپ هاي غیرمجاز حاصل حدود ۷0 هزار 

پایش در سطح استان توسط کنتورخوان ها یا مروجین مصرف بهینه آب است. 

زنگ خطر براي کشتار دام مولد با رسیدن دام هاي مولد به کشتارگاه هاي به صدا 
درآمد.تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران نشان دهنده آن است که عرضه گوشت قرمز 
در کشتارگاه هاي رسمي کشور در تیرماه امسال نسبت به سال قبل 49 درصد افزایش 
یافته است. رشد 49 درصدي عرضه گوشت قرمز در تیرماه امسال نسبت به سال قبل، 
در حالي از سوي مرکز آمار ایران اعلام شده که فعالان صنعت دام مدت هاست نسبت 
به خشکسالي و کمبود علوفه و در نتیجه اجبار به کشتار دام هاي شان هشدار مي دهند.

زنگ خطر براي كشتار دام مولدكشف بيش از 6600 پمپ غيرمجاز در اصفهان
 گزارش

 نوسان :اگرسخنگوی شــرکت آبفای استان اصفهان گفت: به 
طور قطع با کاهش دمای هوا، کسری آب شرب اصفهان بزرگ 
خود به خود برطرف می شود، اما اگر بارندگی نداشته باشیم و به 
ظرفیت سد زاینده رود اضافه نشود چه بسا در تامین آب شرب 
اصفهانی ها در پاییز نیز به مشــکل برخواهیم خورد. مهرداد 
خورســندی با اشــاره به آخرین وضعیت تامین آب شرب در 
اصفهان، اظهار کرد: تامین آب شرب اصفهان پایدار شده و تنها 
در برخی مناطق تماس ها مربوط به افت فشار آب است و قطعی 
آب به دلیل خرابی و یا شکستگی لوله بوده که در مدت یکی دو 

ساعت مشکل برطرف شده است.
خورسندی با تاکید بر اینکه در حال حاضر شــرایط تامین آب در استان 
عادی اســت، گفت: هر چند آبرسانی ســیار در برخی از مناطق اصفهان 
بزرگ همچون روستاهای مهردشــت و ... انجام می شود، اما طی 10 روز 

گذشته در شهر اصفهان آبرسانی سیار نداشته ایم. 
سخنگوی شرکت آبفای استان اصفهان درباره پیش بینی پاییز بسیار کم 
بارش برای اصفهان و ذخیره 20 درصدی ســد زاینده رود و نگرانی بابت 
تامین آب شــرب اصفهان، اظهار کرد: هر ســاله بعد از فصل گرما، پیش 
بینی می شد که تامین آب شرب در فصل پاییز بهتر شود، اگرچه با خروج 
کولرها از مدار، مصــرف آب کاهش پیدا خواهد کــرد، اما در حال حاضر 
اینکه پاییز بارندگی شود که ذخیره ســد زاینده رود بهبود یابد در تامین 

آب شرب اصفهان بسیار اهمیت دارد. 
وی تاکید کرد: حتی اگر سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ هم وارد مدار 
شود، اما پشت سد زاینده رود آب نباشــد، در اصل این سامانه راهگشای 

حل مشکل کم آبی اصفهان نخواهد بود.
خورسندی با اشــاره به اینکه بار اصلی تامین و انتقال آب شرب اصفهان 
بزرگ بر دوش ســامانه اول اصفهان بزرگ اســت، افزود: ســامانه دوم 
آبرســانی اصفهان بزرگ به عنوان فاز کمکی برای تامین 4۳00 لیتر در 

ثانیه کمبود آب در ساعات اوج مصرف است. 
وی گفت: به طور قطع با کاهش دمای هوا، کســری آب شــرب اصفهان 
بزرگ خود به خود برطرف می شــود، اما اگر بارندگی نداشــته باشــیم 
و به ظرفیت ســد زاینده رود اضافه نشــود چه بســا در تامین آب شرب
 اصفهانی ها در پاییز نیز به مشــکل برخواهیم خورد و حتی ســامانه اول 

آبرسانی اصفهان بزرگ نیز نمی تواند آبی را منتقل کند. 
سخنگوی شرکت آبفای استان اصفهان تاکید کرد: اصفهانی ها همچنان 

باید صرفه جویی و مدیریت مصرف آب را ادامه دهند. 
وی با اشاره به اینکه موضوع تغییر اقلیم بسیار جدی است، گفت: طی ۵2 
سال گذشته در سال 9۸ پربارش ترین سال آبی و از سوی دیگر سال 99 
کم بارش ترین سال آبی را تجربه کردیم و به نوعی طی دو سال پشت سر 
هم رکورددار پربارش و کم بارش ترین سال های آبی بودیم که این نشان 

از تغییر اقلیم است.
خورســندی ابراز امیدواری کرد؛ با بارش های مناسب و افزایش ذخیره 
ســد زاینده رود از پاییز امســال نیز گــذر کنیم و در تامین آب شــرب 

اصفهانی دچار مشکل نشویم.

برای تامین آب شرب
 نگرانیم

سخنگوی شرکت آبفای استان اصفهان اعلام کرد:

 نوسان:۵۰ نوع محصول منطبق 
بــا اســتانداردهای روز دنیا در 
ذوب آهن اصفهان تولید می شود. 
این واحد تنها تولیدکننده انواع 

ریل در غرب آسیاست.
مدیر مهندســی نورد ذوب آهن اصفهان 
دربــاره انواع محصولات تولیــدی در این 
کارخانه  عنوان کرد: مدیریت مهندســی 
نورد ذوب آهن اصفهان شامل چهار کارگاه 
اســت که 2 هزار نفر از تلاشگران کارخانه 
افتخار تولید حدود ۵0 نوع محصول منطبق 
با استانداردهای روز دنیا را در این کارگاه ها 
و با همکاری سایر بخش های کارخانه ثبت 
کردند. محمدامین یوسف زاده افزود: بخش 
 R&D طراحی این مدیریت در گرید یک
اســت و به عنوان نمونه طراحی ریل زبانه 
ســوزن که قبلا از فرانســه وارد می شد از 
جمله دســتاوردهای این بخش به شمار 

می رود.
مدیر مهندسی نورد ذوب آهن اصفهان در 
ادامه تصریح کرد: تولید ریل سال ها، آرزوی 
مردم ایران بود و ذوب آهن اصفهان به همت 
تلاشگران بخش های مختلف کارخانه به 
این آرزو جامه عمل پوشاند و ایران اسلامی 
را از قید و بند این وابستگی رها کرد. در یک 
جمله می گویم تولید ریل در ذوب آهن نماد 
خواستن، توانستن است.  این مقام مسوول 
با اشــاره به اینکه در حال حاضر ذوب آهن 
اصفهان، تنها تولیدکننده انواع ریل در غرب 
آسیا محسوب می شود، اظهار کرد: در سال 
1۳9۸ حدود 2۵هزار تن ریل به جمهوری 
اسلامی تحویل دادیم و در سال 1۳99 نیز 
رکورد تحویل 60هزار تنی را ثبت کردیم. 
برای ســال 1400 نیز برنامه ارتقای تولید 
خوبی را تدوین کردیم کــه طی پنج ماه 
ابتدای این ســال ریل مترو S 49، آرک 
TH ۳6 و... از جملــه اهداف تحقق یافته 
این برنامه هستند. همچنین توسعه سمت 
چپ خط نورد برای افزایش تولید محصول 

استراتژیک ریل نیز در دست اقدام است.
یوســف زاده خاطرنشــان کرد: ذوب آهن 
اصفهان در راســتای تامین ایمنی معادن 
کشــور از پنج سال گذشــته تولید آرک 
معدن را آغــاز کرد و چنــدی پیش هم 
آرک TH ۳6 را بــا مقاومت بــالا تولید 
کرد. این محصول بخشی از زنجیره تولید 
فولاد کشــور اســت و تحول عظیمی در 
ایمنی معادن رقم زد. حــدود ۵0درصد از 
محصولات تولیدی ایــن کارخانه عظیم 
آن هم در اوج تحریم هــای ظالمانه صادر 
می شــود که این دســتاورد مهم نشان از 
کیفیت بالا و مطابقت با استانداردهای روز 
دارد. یوسف زاده با اشاره به اینکه تولید ریل 
در کارگاه نورد 6۵0 ذوب آهن اصفهان هیچ 
وقفه ای را در تولید سایر محصولات ایجاد 
نکرد و انواع تیرآهن ها، کلاف، میلگرد و... 
همچون گذشته و با رعایت پروتکل های 
بهداشتی تولید می شود تصریح کرد: با توجه 
به برنامه ریزی های انجام شده سبد متنوع 
محصولات ذوب آهن اصفهان در خطوط 
گوناگون کارگاه ها همــواره در حال تولید 
است تا این کارخانه عظیم در کنار رسالت 
تولیدی خود به مســوولیت اجتماعی نیز 

عمل کرده باشد.
این مقام مسوول اضافه کرد: ایران، کشوری 
زلزله خیز است و سازه های ساخته شده در 
شهرها نیز عمدتا بتنی هستند که استحکام 
فشاری خوبی دارند، اما استحکام خمشی 
بالایی ندارند و ایــن موضوع به هنگام بروز 
زلزله مشکل آفرین اســت. تیرآهن های 
بال پهن تولیدی ذوب آهن اصفهان هر دو 
ویژگی را دارند. نکته دیگر اینکه سازه های 
فلزی با سرعت بالایی ساخته می شوند و تا 

90درصد امکان بازیافت دارند.

می گویند:" حرمت امامــزاده را متولی 
آن باید حفظ کنــد" در غیر این صورت 
از دیگــران هــم نباید انتظــار چندانی 
داشت. بیش از یک ســال و خورده ای از 
شروع همه گیر کرونا در ایران می گذرد. 
در این مدت) از زمــان آغاز این بحران تا 
کنون( بســیاری از فعالیت  و رویدادهای 
آموزشــی، فرهنگی، هنری، اقتصادی، 
اجتماعی و حتی مذهبی به دلیل رعایت 
پروتکل هــای بهداشــتی، ممنوعیت ها 
و محدودیت های ناشــی از این بیماری 
لغو شــده یا به حالت تعلیــق و تعویق 
افتاده اســت. در نتیجه این رویه، فشار 
سختی به اقتصاد کشــور که از پیش این 
دچار بحران شــده بود وارد، بسیاری از 
صاحبان سرمایه در ســطوح مختلف با 
خطر ورشکستگی روبه رو شدند. اکنون 
نیز به دلیل وجود ســویه های جدید این 
بیماری مانند دلتا و لامبدا از یکسو عدم 
واکسیناسیون همگانی اوضاع به مراتب 
بدتر از قبل شده اســت آمار مبتلایان و 

فوتی ها هر روز وحشتناک تر می شود.

برگزاری انتخابات
به صورت حضوری 

در چنین شــرایطی که طبــق توصیه 
پزشــکان و کارشناســان جهت رعایت 
پروتکل هــای بهداشــتی از هــر گونه 
تجمعی حتی در فضای باز نیز باید پرهیز 
کرد قرار اســت انتخابات مجمع عمومی 
ســازمان نظام پزشکی کشــور با حضور 
دستکم ۳00 پزشک در فضای باز برگزار 

شود. 

پیش تر برگــزاری این مجمــع به علت 
مخالفت معاون درمان وزارت بهداشــت 
به تعویق افتاد بود اما اکنون با درخواست 
دکتر محمدرضــا ظفرقندی رئیس کل 
سازمان نظام پزشکی کشــور و با تایید 
دکتر علیرضا رئیسی معاونت بهداشتی 
وزارت بهداشــت، درمــان و آمــوزش 
پزشکی که ســخنگوی ستاد ملی مقابل 
نیز هســتند در تاریخ 26 شــهریور ماه 
البته با رعایت پروتکل های بهداشــتی، 
فاصلــه فیزیکــی درفضای بــاز برگزار 

خواهدشد.
این درحالی اســت که پیشتر پزشکان از 
جمله دکتر علیرضا زالی فرمانده عملیات 
ســتاد مقابله با کرونا تهران بر اســاس 
مقاله هایی علمی، میزان سرایت پذیری 
کرونا دلتا را نسبت به ســایر سویه های 
این بیمــاری بالاتر اعلام کــرده و گفته 
بود: این ســویه حتی در فضای باز نیز در 
مدت کوتاهی از فرد ناقل به ســایر افراد 
قابل انتقال است.  این موضوع تا آنجایی 
در میان مردم جامعــه تاثیرگذار بود که 
گروهــی از علما و روحانیــون نیز جهت 
پیشگیری این بیماری نسبت به برگزاری 
گسترده و پرتعداد مراسم عزاداری امام 
حســین )ع( حتی درفضای باز هشدار 
داده و به عزادران توصیه کردند تا جایی 
که ممکن است امســال نیز این مراسم 
را به شــکل مجازی درخانــه و از طریق 
برنامه های رادیویــی و تلویزونی برگزار 
کنند، از برگزاری مراسم بزرگ و برتعداد 
حتی در فضای بــاز به منظــور رعایت 
حال هموطنان بخصــوص کادر درمان 

پرهیز کنند. اما اکنون در شــرایطی که 
اوضاع بســیار بحرانی اســت باید شاهد 
برگزاری مجمع عمومی ســازمان نظام 
پزشکی باشــیم. به همین منظور برای 
پیگیری بیشتر این نشست  با دکتر زالی 
و رئیســی تماس گرفتیم تا توضیحات 
آنها را بشنویم اما متاســفانه هیچ کدام 
پاســخ تماس های مکرر خبرنــگار ما را 
نداند موفق به شنیدن صحبت های آنها 

نشدیم.

لزومی برای برگزاری 
این مجمع نیست

در همین حــال بــا یکی از پزشــکان 
تماس گرفتیم تا نظــر او را در مورد لزوم 
برگــزاری این مجمع جویا شــویم. دکتر 
هوشنگ عطاپور از پزشکان ساکن ارومیه 
برگزاری این نشست را ناشی از بی تدبیری 
در میان جامعه پزشــکی دانست و گفت: 
جامعه پزشکان از متولیان سلامت کشور 
هستند رفتار آنها در مقابله با کرونا الگویی 
است برای ســایر افراد جامعه درحالی که 
پیش از یکســال و خورده ای این متولیان 
ســایر افراد جامعــه را از هرگونه تجمع 
حتی خانوادگی، ســفر، رفتــن به پارک، 
رســتوران و فضاهای باز تفریحی برحذر 
می دارند مدام از مردم می خواهند در خانه 
بمانند برگزاری این نشست چیزی غیر از 

بی تدبیری نخواهد بود.
او درباره علت برگزاری این نشســت به 
شــکل حضور نیز گفت: شــاید برخی از 
اعضا گمــان می کنند اگــر این مجمع 
به شــکل حضوری برگزار شــود شانس 

بیشــتری برای لابی گری دارند در غیر 
این صورت هیچ منطــق و خرد جمعی 
برای این رفتار وجــود ندارد. طبق گفته 
کارشناسان و پزشکان عضو ستادی ملی 
مقابله با کرونا انتقال پذیری ســویه دلتا 
بسیار بالاست تا جایی که حتی در فضای 
باز و فاصله یک متر با یک ماســک نیز در 
پانزده ثانیه تماس با فــرد ناقل احتمال 
ابتلا وجود دارد. چگونــه ۳00 نفر قرار 
است چند ساعت کنار هم حضور داشته 
باشند، صحبت کنند، پذیرایی شود؛ اما 
احتمال ابتلا وجود نداشته باشد. جدای 
آن اگر حتی در فضای باز احتمال انتقال 
این بیماری کم باشد باز برگزاری چنین 
مجمعی از ســوی متولیان بهداشت در 
جامعــه صورت خوشــی نــدارد خلاف 
توصیه های ســتاد مقابله با کرونا است 
می شــود مجمع را مجازی برگزار کرد یا 

به تعویق انداخت. 

سیاسی شدن کرونا 
و افزایش تلفات

عطاپور در ادامه تاکید کرد: متاســفانه 
کرونا در ایران از یک مســئله بهداشتی 
به یک مسئله سیاســی تبدیل و موجب 
افزایش تلفات شده است. ابتدا از واردات 
واکسن جلوگیری کردند که یک خیانت 
بــزرگ در حق مردم بود. ســپس محل 
مناقشــه میان مذهبیون و ملی گرا شد 
که هر یک نســبت به برگزاری مراسم و 
آیین های خود برای ایســتادگی مقابل 
گروه دیگر پافشــاری کرد نتیجه اش بالا 
رفتن آمار مبتلایان شــد. اکنون میزان 
مراجعین کرونایی به مراکز پزشکی بیداد 
می کنــد. در کلینکی که مــن مدیرش 
هستند حجم مبتلایان آنقدر زیاد است 
که حتــی در پیاده رو نیز بــرای پذیرش 
افراد صندلی گذاشته ایم حالا در چنین 
شــرایطی برگزاری چنیــن مجمعی از 
سوی متولیان بهداشت واقعا چه لزوم و 

منطقی دارد؟

پرسش 
از متولیان سلامت

اکنون پرسش اینجاست درحالی که طی 
یکسال گذشته بســیاری از فعالیت های 
کشــور از فرهنگی و اجتماعــی گرفته 
تا سیاســی و اقتصادی همگی با تعلیق 
روبه رو شــده اســت بســیاری از افراد 
ماه هاست که اعضای نزدیک خانواده خود 
را ندیده اند؛ شاهد ظهور سبک جدیدی 
از زندگی روزمره که برپایه مجازی شدن 
شکل گرفته اســت هســتیم! چرا باید 
مجمع به شکل حضوری برگزارش شود 
آیا این مســئله دوقطبــی و چند قطبی 
که اکنون جامعه بر ســر رعایت کردن و 
نکردن پروتکل های بهداشتی میان مردم 
شکل گرفته است را بیشتر نخواهد کرد؟ 

منتظر پاسخ هستیم.

توصیه کنندگان رعایت نمی کنند!!
چرا مجمع انتخاباتی سازمان نظام پزشکی در زمان کرونا به صورت حضوری برگزار می شود؛  گزارش

توليد 50 نوع 
محصول استاندارد

citizen

کرونا در ایران از یک مسئله بهداشتی به یک مسئله سیاسی تبدیل شده است

 نوسان: صنعت حمــل و نقل ریلي با توجه 
به مزیت هاي بي شمار خود از جمله مهم ترین 
شریان هاي حیاتي موجود در کشور به شمار 
مي آید. از آنجایي که نیاز کشــور به گسترش 
خطوط ریلي و انجام پروژه هاي جدید در زمینه 
حمل و نقل بســیار جدي است، کارشناسي 
مشکلات پیش آمده با توجه به محدودیت و 
تحریم هاي صورت گرفته در سالیان گذشته، 
بســیار ضروري اســت و باید سیاست هاي 
جدیدي درنظر گرفته شود. در ادامه با تحلیل 
فولاژ در زمینه رفع این مشکلات همراه باشید. 

از جمله مهم ترین عوامل رشد و توسعه صنایع 
گردشگري، کشاورزي، تولیدي و... هر کشور، 
بهبود زیرساخت هاي حمل و نقل است. باتوجه 
به گستردگي و پهناور بودن ایران و همچنین 
مزیت هاي مختلفي مانند کاهش آلودگي هاي 
زیســت محیطي، ارزان بودن نسبت به سایر 
روش هاي انتقال، توانایي انتقال حجم زیادي از 
بار، ایمني بالا و... لزوم توسعه و گسترش حمل 
و نقل ریلي کاملا مشخص بوده و نیاز است تا 

نگاه ویژه اي به آن شود. 
براساس سند چشــم انداز 20 ســاله و تا افق 

1404، ســهم حمل و نقل ریلي برون شهري 
در جابه جایي کالا باید از 10 بــه ۳0درصد از 
کل حمل و نقل کشور افزایش پیدا کند. طبق 
برآورد هاي صورت گرفته در این چشــم انداز، 
پیش بیني دولت جهت حمل بار توسط شبکه 
ریلي حدود 202 میلیون تن مي باشد که سهم 
مواد معدني و فولادي از این مقدار 102 میلیون 
تن است. همچنین در این سند طول خطوط 
ریلي کشور 2۵ هزار کیلومتر برآورد شده که در 
حال حاضر طول کل شبکه ریلي کشور چیزي 

در حدود 14 هزار کیلومتر است.

سهم حمل و نقل ریلي از ۱۰ به ۳۰درصد افزایش می یابد؛

ذوب آهن؛ منجي صنعت حمل و نقل ریلي کشور

درشرایطی که کشور درگیر انواع سویه های جهش یافته ویروس کرونا از دلتا تا لامبدا به سر 
می برد قرار است حدود ۳۰۰ پزشک) دستکم ۶ نفر از هر استان( هرچند در فضای باز و رعایت 
فاصله گذاری فیزیکی دور هم جمع شوند تا مجمع  عمومی سازمان نظام پزشکی کشور را برگزار 
کنند. این درحالی است که پزشکان و کارشناسان بهداشت نسبت به برگزاری هرگونه تجمع حتی در فضاهای 

باز نیز هشدار می دهند.

هفته نامه نوسان

گرو  ه شهری

 نوســان : معاون خدمات مشــترکین و درآمد آبفای استان 
اصفهان با اشاره به ممنوعیت استفاده از آب شرب در ساخت و 
ساز، گفت: شرکت های آب و فاضلاب مسئولیتی در قبال تامین 

آب برای ساخت و ساز ندارد.
سیدمحســن صالح، اظهار کرد: براســاس بند ۵۷-4 آئین نامه عملیاتی 
شــرکت های آب و فاضلاب، تامین آب وســاخت وســاز جــزء وظایف
 شرکت های آب و فاضلاب نیست و متقاضیان می توانند با نصب مخازن 
ذخیره، آب مورد نیاز ساخت و ساز را از مراکز آبرسان خصوصی و سیار و 

یا از آب خاکستری تامین کنند.
 وی افزود: مجوز نصب انشــعاب برای اماکن در حال ســاخت و ساز فقط 
برای تامین آب شرب و مصارف بهداشتی کارگران صادر می شود و نباید 

در بخش دیگری استفاده شود.
به گزارش ایسنا، معاون خدمات مشترکین و درآمد آبفای استان اصفهان 
تعرفه آب ساخت و ساز را آزاد اعلام کرد و گفت: تعرفه آب برای ساخت و 
ساز به نرخ آزاد محاسبه شــده و برای هر مترمکعب 1۳ هزار تومان است. 
وی درباره نظارت بر تخلفــات احتمالی گفت: آبفــای اصفهان از طریق 
ماموران قرائت کنتور، پیمایش های مقطعی و گــزارش های مردمی به 
سامانه ارتباط با مشتریان آبفای استان 122 و 1۵22 بر مصرف آب شرب 

در ساخت و سازها در سطح استان اصفهان نظارت دارد.
صالح از مردم خواست در صورت مشاهده تخلف در مصرف آب در ساخت 
و سازها، این موضوع را به شماره تلفن های 122 و 1۵22 گزارش دهند.

ممنوعیت استفاده از آب شرب در 
ساخت وساز

معاون خدمات مشترکین و درآمد آبفای استان اصفهان تاکید کرد؛
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 پیمان مولوی

عملیاتهـا،  از  یکـي  در  و  سـاله  هشـت  جنـگ  دوران  در 
عراقي هـا در مقابـل فشـار مـا برای شکسـتن خط سـخت 
مقاومـت می کردنـد. با طلـوع آفتاب دسـتور عقب نشـینی 
صـادر شـد. بعـد از اطمینـان از عقب نشـینی همـه نیروها، 
مـن هم شـروع بـه عقب نشـینی کـردم، هنوز چنـد قدمی 
نرفتـه، کـه خمپـاره ای نزدیک من منفجر شـد، دو سـه متر 
بـه هـوا پـرت شـدم، از سـوزش جـای اصابـت ترکش هـا و 
خونـی کـه تمـام بدنـم را در برگرفتـه بـود مطمئن بـودم تا 
لحظـات دیگری خواهـم مرد. امـا هرچه منتظر مـرگ ماندم 
خبری نشـد. چون ایـن اتفاق لب خـط عراقی ها افتـاد، بعد 
از حـدود یک سـاعت سـر و کله آنها پیدا شـد کـه در حال 
زدن تیـر خـلاص بـه مجروحان بودنـد. به پشـت خوابیدم تا 
انهـا تصور کنند زنده نیسـتم. سـه نفرشـان کـه پوتین های 
آنهـا را میدیـدم به بالای سـرم رسـیدند، یکـی از آنها گفت 

ایـن فلان فلان شـده مـرده و از مـن دور شـدند.
تـا نزدیـک ظهـر همچنـان منتظـر حضـرت عزرائیل و شـربت شـهادت 
بـودم ولـی خبـری از شـربت نبود. کم کم بـه احتمال نجـات از مخمصه 
فکـر کـردم. بـرای نجـات یـک امتیـاز و چنـد مشـکل داشـتم، امتیـازم 
داشـتن شـناخت کامـل از منطقـه بـود امـا کل زمین مسـیر بازگشـت 
رملـی )شـن روان( و تـا نیروهـای خـودی 1۵ کیلومتر فاصلـه بود، چون 
لگنـم شکسـته، روده هـا سـوراخ، زانـو و مچ پایم زخمـي بود قـادر به راه 
رفتـن نبـودم و علـی رغم همراه داشـتن آب و شـدت تشـنگی ناشـی از 
خونریـزی و گرمـا نمیتوانسـتم آب بخـورم، بـه عـلاوه در مناطـق رملی 
روزها حتی در زمسـتان بسـیار گرم و شـبها بسـیار سـرد است . خلاصه 
اینکـه دو شـبانه روز چهـار دسـت و پـا، بدون نوشـیدن قطـره ای آب و 
ذره ای غـذا ، بـا سـختي کـه از توصیـف آن عاجزم  خود را بـه نیروهاي 

خودی رسـاندم.
هدفـم از ذکـر این خاطره شـبیه سـازی آن با شـرایط  کشـور اسـت . با 
اینکـه در آن دو شـبانه روز تنهـا بـودم و وقت زیادی داشـتم، در مسـیر 
طولانـی حرکـت هم اتفاقـات زیـادی در اطرافـم می افتاد، اما بـه جز در 
لحظـات اولیـه زخمـی شـدن که کمـی بـه خانـواده ام در خرم آبـاد فکر 
می کـردم کـه چطـور با مرگ من کنـار می آینـد، در تمام ایـن مدت به 
بقـاء و نجـات از مهلکه فکر میکردم. به مسـائلي از ایـن قبیل که، چطور 
انـرژی محـدود خـود را حسـاب شـده صـرف کنـم، بـه کمیـن دشـمن 
نیفتـم، از مسـیر درسـت منحرف نشـوم. انگیزه حفظ بقاء ، بـه من براي 
فکر کردن به  درد ، تشـنگی، گرسـنگی و حتی خانواده فرصتی نمیداد.
وقتـي انسـان در شـرایطی قـرار می گیـرد که بقایـش در خطر اسـت، تا 
رفـع خطـر از آن،  کامـلًا طبیعی اسـت به مسـائل دیگری غیـر از حفظ 
بقـاء فکـر نکنـد . وضعیـت ایران در 40 سـال گذشـته به گونـه ای بوده 
کـه همـواره عمـده دغدغه مـا حفظ بقاء بـوده و از اینکه همچنان سـرپا 
هسـتیم ، احسـاس پیـروزي و افتخـار میکنیـم . مـا کـه قـرار بـود براي 
سـعادت بشـریت دنیـا را هم شـکل خـود کنیـم ، چند دهه اسـت که با 
تحریـم و فشـار همیـن دنیـا با چنگ دنـدان در حـال تلاش بـراي زنده 

ماندن هسـتیم.  
بـا جنگ، سـایه جنـگ، تحریم، فشـار اقتصادی، تـورم، بیکاری، فسـاد، 
بهـره وری پاییـن ، فـرار مغزهـا، فرصـت سـوزی و غیره، سـال های سـال 
کنـار مـی آییـم ، چـون در مقابـل،  موفقیتی عظیـم به اسـم حفظ بقاء 
را داریـم، کـه رسـیدن بـه آن مـا را از دسـتیابي بـه موفقیت هـاي دیگر 
مثـل پیشـرفت و توسـعه اقتصادی بی نیاز میکند و یـا اینکه موفقیتهای 
غیـر از حفـظ بقـاء بـه نوعی لوکـس و غیر حیاتی به حسـاب مـی آیند.
بـراي حفـظ بقاء سـالهاي سـال در حال بـاج دادن به همه دنیا هسـتیم 
. کالایـي کـه  در بـازار جهانـی یـک دلار اسـت مـا بایـد دو دلار بخریم، 
اگـر بخواهیـم چیـزی بفروشـیم کـه دو دلار قیمـت دارد بایـد آنـرا یک 
دلار بفروشـیم ، ماشـین آلاتی کـه به قیمت دولا پهنـا از خارج میخریم 
از گارانتـی و خدمـات بعـد از فـروش آنهـا بی بهـره ایم ، بـرای جابجایی 
یـک دلار از داخـل بـه خـارج و بالعکس بایـد حداقل 10 تـا  20% آنرا به 

دلالان خارجـي بـاج بدهیم.
منابـع محـدود و فرصتهـاي کشـور تـا چـه زمانـي بایـد بـه چـاه ویـل 
اسـتراتژی حفـظ بقـاء بي هیچ چشـم اندازي براي پایان آن ریخته شـود؟ 
رقبـاي منطقـه ايَ و همسـایگان ما فارغ از  دغدغه حفظ بقاء، به سـرعت 
در حال اجراي برنامه هاي توسـعه ای خود هسـتند. معلوم نیسـت ما در 
آینـده ای نـه چندان دور با شـکاف عمیـق عقب ماندگـی اقتصادی خود 
و پیشـرفت سـریع رقبـا و همسـایگان خود چه خواهیم کـرد؟ من قبل از 
حادثه مجروح شـدنم  ۷۵ کیلو وزن داشـتم، سـختی آن دو شـبانه روز و 
عـوارض بعـد از درمـان موجب شـد در کمتـر از 10 روز 2۵ کیلو وزن کم 
کنـم و تـا چنـد سـال به شـرایط عادی برنگشـتم و با گذشـت ۳۷ سـال 
از آن واقعـه هنـوز از عـوارض آن در رنـج هسـتم. وقتي عـوارض و هزینه 
عبـور از چنیـن مشـکلی که فقط چنـد روز بود بـراي یک انسـان اینقدر 

زیـاد اسـت، براي یـک کشـور ۸۵ میلیونی چقـدر خواهد بود؟ 
بـه بقـاء  أصـل  نهایتـاً  بقـاء،  اسـتراتژی  بی پایـان  ادامـه  بـا  آیـا 

 خطر نمي افتد؟

برای حل مساله تورم دو مسئله 
مهم را باید مدنظــر قرار دهیم. 
نخســت عوامل بنیادین تورم زا 
در اقتصــاد ایــران و دوم بحث 
انتظارات تورمی. عوامل بنیادین 
تورم زا ریشه های مشخصی دارد 
و حل برخــی از این عوامل نیازمند اصلاحات ســاختاری 
است. حتی ممکن است حل این عوامل بسیار زمان بر شود. 
بنابراین رفع این عوامل نیازمند اتخاذ تصمیمات سخت در 

دولت است. 
عامل دوم همان طور که ذکر شــد بحث انتظارات تورمی 
است. این انتظارات موجب شعله ور شدن ریشه های عوامل 
اول خواهد شد. عوامل بنیادین مانند انباری است که پر از 
کاه شــده و به تدریج هم برمیزان این کاه ها در انبار افزوده 
می شود. انتظارات تورمی هم مشابه جرقه یا آتشی است که 
به این انبار زده می شــود. این جرقه موجب شعله ور شدن 

کاه های داخل انبار می شود و اقتصاد را درگیر می کند.
حل مسئله تورم در کوتاه مدت نیازمند مدیریت انتظارات 
تورمی اســت. در میان مــدت و بلندمــدت نیازمند حل 
ریشــه های تورم و اصلاحــات ســاختاری در جهت رفع 

ریشه های بنیادین تورم هستیم. 
برای این منظور باید دو بازه زمانی را در نظر بگیریم. برای 
حل مســئله تورم در کوتاه مدت یعنی در سه تا چهار ماه 
آینده تا پایان ســال، دولت باید تلاش کند تــا انتظارات 

تورمی را کاهش دهد. عوامل بنیادین تورم زا شــامل حل 
ناترازی بودجه، حــل ناترازی نظام بانکــی و حل ناترازی 
بخش تجــارت خارجی ایران اســت. باید کســری های 
بودجه ای، تجــاری و اقتصادی را مدیریت کرد. کســری 
بودجه ســال 1400 بیش از ۳00 تا 400 هــزار میلیارد 
تومان برآورد شده است. دولت در سال های گذشته بخشی 
از این کســری بودجه را با مکانیســم اوراق و از کانال بازار 
سرمایه پوشش داده؛ بخشی از این کســری بودجه نیز از 
طریق صندوق توسعه ملی تامین شــده با این حال تداوم 
تامین کســری بودجــه از کانال هایی همچــون اوراق و 

صندوق توسعه بسیار دشوار خواهد بود.
از طرفی دیگر باید به کاهــش دارایی های منجمد و بلوکه 
شــده نظام بانکی نیز توجه داشــت. انتظارات تورمی هم 
باید کنترل شــود. ابهــام در رابطه با پایــان کرونا و نحوه 
مقابله ایــران با آن، ابهــام در رابطه بــا توانمندی کابینه 
اقتصادی دولت، ابهام در زمینه فرآیند مذاکرات هسته ای 
و تحریم های اعمال شــده در اقتصاد ایران، ابهام بر ســر 
ناآرامی هــای اخیر ایجاد شــده در کشــورهای پیرامون 
بویژه افغانســتان، ابهام در خصوص مسئله FATF و… 

نااطمینانی هایی هستند که در اقتصاد ایران وجود دارند.  
تمامی این عوامل مانند آتشــی اســت که به انبار کاه زده 
می شود. انتظارات تورمی مانند شــعله ای است که به این 
انبار زده می شــود و باید تلاش شود تمامی این ابهامات به 

نحوی حل و مدیریت شود.

طبق گزارش هاي سال 9۸ سهم پوشاک در سبد کالاي خانواده هاي ایراني ۳.1 درصد 
را به خود اختصاص داده که با توجه به مسائل متعدد در سال 1400و 99، قطعا این 
سهم نه تنها رشدي نداشته است. حقوق پایه اعلام شده توسط وزارت کار براي یک نفر، 
معادل ۳/۸4۵/49۵ تومان است که با توجه به سهم ۳.1 درصدي یعني هر فرد کمتر 
از 120/000 تومان در ماه خرج پوشاک خود مي کند که با توجه به قیمت  پوشاک تنها 

توان خرید دو جفت جوراب یا یک شال را خواهد داشت! 

آمار سازمان توسعه تجارت حاکی است، گوشی تلفن همراه با سهم ارزشی نزدیک به ۸ 
درصدی، ذرت دامی با سهم ارزشی بیش از ۷درصدی، دانه سویا تراریخته با سهم 
ارزشی بیش از 4 درصدی، ۳ کالای نخست وارداتی در ثلت اول امسال بوده اند. بر 
اساس این گزارش، ارزش واردات در تیرماه نسبت به سه ماه قبل روند افزایشی را طی 
کرده است. امارات ، چین ، ترکیه ، آلمان ، سوئیس ، هند و روسیه مبادی نخست 

واردات کالا به ایران بوده اند. 

 3 كالای نخست وارداتی در ثلت اول امسالسهم عجيب پوشاك در سبد كالاي ايراني
گرفتار شدن

 در استراتژی بقا

   جامعه 

 اقتصادنامه
دورنما

شروط مهار نرخ تورم

نگاره

مدیریت

هیـچ مدیـر یـا رئیسـی نیسـت کـه دوسـت داشـته باشـد افـراد 
نامناسـبی را اسـتخدام کند و زیردسـتانش، یکسـری افراد نالایق 
و ضعیـف باشـند.  از سـوی دیگـر، فرآینـد جذب نیـرو، فرآیندی 
پیچیـده، طاقت فرسـا و مملـو از آزمـون و خطاسـت کـه معمولا 
مدیـران دل خوشـی نسـبت بـه ایـن کار ندارنـد. امـا واقعیت آن 
اسـت کـه هـر مدیـری باید ایـن فرآینـد را خیلی جـدی بگیرد و 
نهایت دقت و تلاش خود را برای شناسـایی و جذب و نگهداشـت 

بهتریـن نیروهای انسـانی اش مبـذول دارد.
در ایـن میـان، بسـیاری از مدیـران دچار یکسـری اشـتباهات در 
زمینـه جـذب نیروها می شـوند که ارتـکاب آنها موجب می شـود 
تـا آنهـا در مراحـل بعـدی کارشـان بـا افـراد جـذب شـده دچار 
مشـکلات و گرفتاری هـای عدیـده ای شـوند و در نهایـت نتواننـد 

آنچنـان کـه باید و شـاید، دوران مدیریتی موفقی داشـته باشـند. 
در ادامـه به سـه مـورد از شـایع ترین و خطرناک ترین اشـتباهات 
مدیـران در هنگام برنامه ریـزی و اجرای فرآیند جذب نیرو اشـاره 

خواهد شـد.

اشتباه اول: 
می خواهم افرادی کاملا شبیه خودم را جذب کنم

برخـی از مدیـران و مصاحبه گران شـغلی، خواسـته یا ناخواسـته 
به دنبال یافتن و جذب کسـانی هسـتند که کاملا شبیه خودشان 
باشـند و ماننـد آنها فکـر و عمل کنند. این رویکـرد از چند جهت 
کامـلا اشـتباه و زیان بـار اسـت؛ چراکه از یکسـو افـرادی که برای 
مدیـری کاملا شـبیه به خـود کار می کنند پـس از مدت کوتاهی 
به شـدت احسـاس کسـالت و بیهودگـی می کننـد چراکه چنین 
تیـم کاری یکنواختـی فاقد عنصر تنـوع و تکمیل کنندگی بوده و 

نمی توانـد بسـیاری از پروژه هـا را بـه خوبی بـه پیش ببرد. 
از سـویی دیگـر کارکنـان زیردسـت مدیـری کـه کاملا شـبیه به 
آنهاسـت پـس از مدتـی بـه ایـن نتیجه می رسـند کـه کار کردن 
بـا مدیری همسـان و همسـطح آنها بی فایـده اسـت و راهی برای 

ارتقـا و پیشـرفت آنها وجـود ندارد.

اشتباه دوم:  دنبال کسانی هستم که به جای من، کارهای 
سخت و تکراری را انجام دهند

این اشـتباه در مقایسه با اشتباه شـماره اول به مراتب خطرناک تر 
و زیان بارتـر اسـت چراکـه هم باعث می شـود تا مدیـران به نوعی 

از مسـوولیت های ذاتـی خـود شـانه خالـی کننـد و هـم انجـام 
کارهـای بیهـوده و تکـراری را بـه گـردن نیروهـای توانمنـد خود 
می اندازنـد و بـا ایـن فرصت سـوزی، ضربـه مهلکی بـه کارکنان و 

کل مجموعـه تحت رهبری شـان وارد می کننـد.

اشتباه سوم:  
دنبال جذب کسانی هستم که مطیع محض اوامر من باشند

اگـر شـما هـم جـزو آن دسـته از مدیـران هسـتید کـه خـود را 
عقـل کل می داننـد و معتقدنـد کـه بایـد کسـانی را جـذب کـرد 
کـه حرف گوش کن باشـند و خیلی خـوب بتوانند دسـتورات داده 

شـده را انجـام دهنـد، بدانیـد که به شـدت دراشـتباهید. 
واقعیـت آن اسـت کـه در هر تیم کاری موفقـی، طیف متنوعی از 
افـراد بایـد حضـور داشـته باشـند که هر کـدام در زمینـه خاصی 
دارای اسـتعداد، تجربـه و توانایـی هسـتند و قادرند حتـی بهتر از 

مدیـر مافوق شـان یکسـری کارها را انجـام دهند. 
بنابرایـن مدیـران نبایـد بـه هیچ عنـوان از جـذب اسـتعدادهایی 
توانمندتـر از خودشـان هـراس داشـته باشـند و به جـذب افرادی 
کم تـوان بسـنده کنند که فقط گوش شـنوا دارند و نـه زبانی برای 

صحبـت کردن. 
بنابرایـن همیشـه در زمـان جـذب نیروهـای جدید سـعی کنید 
کسـانی را جذب کنید که شـبیه شـما نباشند، شـما را به چالش 
بکشـند، جور دیگری فکر کنند، آنچه شـما نمی دانید را به شـما 
بگویند، خودکارآمدی بالایی داشـته باشـند و یکسـری از کارها را 

حتی بهتر از شـما انجـام دهند.

سه اشتباه مهلک در زمینه جذب نیروهای جدید

نان به قیمت جان

نگاه آینده

حتـی اگـر زبده تریـن اقتصاددانان جهان نیز در مسـندهای ریاسـت بانک 
مرکـزی، سـازمان برنامـه و بودجـه، وزارت امور اقتصـادی و دارایی و سـایر 
ارگان هـای مرتبـط با اقتصاد ایران قرار گیرند و درسـت ترین سیاسـت های 
اقتصـادی را هـم اعمال کنند، به نظر نمی رسـد که این سیاسـت ها کارآیی 

لازم را برای رفع مشـکلات سـاختاری داشـته باشند.
بارهـا چـه اندیشـمندان علوم دیگـر و حتی علم اقتصـاد و چه افـراد عادی 
جامعـه در تبییـن مهم تریـن هـدف علـم اقتصـاد دچـار اشـتباه شـده اند. 
علـم اقتصـاد به دنبال بسـیج کردن تمـام عوامل بـرای حداکثر سـازی رفاه 
جامعـه اسـت؛ چـون بـا رفاه اسـت کـه رضایت خاطـر حاصل می شـود و 
شـاید ایـن مهم تریـن هـدف انسـان در طـول حیاتـش باشـد. هـر عملی 
کـه مـا انجام می دهیـم در راه کسـب حداکثر سـازی رضایت خاطر اسـت. 
بی دلیـل نیسـت کـه در آسیب شناسـی اقتصـاد ایـران و به طـور اخص در 

آسیب شناسـی رشـد و توسـعه اقتصـادی، بایـد بـه کلیه مولفه هـای موثر 
بـر رشـد و توسـعه اعـم از نهـادی، اقتصادی، مالـی، اجتماعـی، فرهنگی و 

زیسـت محیطی توجـه کرد.
شـاید بتوان در بین عوامل فوق مولفه های نهادی را که برگرفته از بینش ها 
و تفکرات فلسـفی جـا افتاده درجامعه هسـتند، به عنـوان بزرگ ترین مانع 
رشـد اقتصادی در جامعه دانسـت.  این بینش هـا در بلندمدت به فرهنگی 
تبدیـل شـده که در نظـام حکمرانی اقتصادی و اجتماعی کشـور سـاختار 
ضد رشـد اقتصادی شـکل گرفته اسـت و این سـاختار روز به روز به عنوان 

عامل ضد توسـعه در حال تقویت و پایداری بیشـتر اسـت.
بد نیسـت اشـاره کنیم که علم اقتصاد ریشـه های عمیق فکری و فلسـفی 
قـوی و محکمـی دارد و شـکل گیری این بنیان های فکری حاصل اندیشـه 
فیلسوفان و اقتصاددانان بزرگی از قبیل ارسطو، کانت، بیکن، آدام اسمیت، 

بنتام، هیوم، اسـتوارت میل، آکوئینی، باسـتیا و در دوران اخیر هایک و فون 
است. میزس 

تحلیلی مختصر از دولت جدید

منحنی لافر  
و اقتصادایران

شـیلر در یکـی از کتاب هایـش بـه نام 
اقتصـاد روایـی به شـرح منحنـی لافر  
اشـاره می کند و داسـتانی که موجب 
روی کار آمـدن مارگارت تاچر و ریگان 
در آمریـکا گردیـد و آن رویکـردی بود 
کـه می گفـت با پاییـن آوردن مالیات 
و بـدون کاهـش هزینـه هـای دولـت 
مـی تـوان فضـای اقتصـادی مثبتـی 

ایجـاد کرد.
منحنـی لافـر حاکـی ایـن حقیقـت 
اسـت کـه بـا افزایـش نـرخ مالیاتـی 
جمـع آوری  محـل  از  دولـت  درآمـد 
مالیـات افزایـش می یابـد. هرچند این 
افزایش درآمد دارای محدودیتی اسـت 
و چنانچـه نرخ هـای مالیاتـی از نقطـه 
خاصی تجاوز کنند درآمدهای مالیاتی 
تنـزل خواهـد کـرد، چراکـه بـا وجود 
نرخ هـای مالیاتـی بـالا مـردم انگیـزه 
کار کـردن را از دسـت خواهنـد داد. 
این حقیقت در بسـیاری از کشورهای 
اروپایـی از جمله فرانسـه و اسـپانیا که 
سیستم اقتصادی نیمه سوسیالیستی 
دارنـد به وضـوح قابل رویت اسـت. در 
ایـن کشـورها مـردم بخصـوص قشـر 
نداشـته  کار  بـه  علاقـه ای  پردرآمـد 
چراکـه با کار بیشـتر و افزایـش درآمد 
قسـمت بیشـتری از درآمد آنهـا بابت 

مالیـات کسـر می شـود.
دولـت هـا همیشـه بـر آننـد تـا نـرخ 
مالیاتـی خـود را در نقطه تعیین کنند 
تـا حداکثـر درآمـد مالیاتـی را کسـب 
نماینـد و هزینه هـای خود را پوشـش 
دهنـد البته ایـن پاندمیکی کـه در ان 
سـالها بـرای منحنـی لافر ایجاد شـد 
و اقبالـی عمومـی بـدان الزاما درسـت 
نبـود امـا در صـدر اخبـار و تحلیل هـا 

بـود بـرای مدت هـا.
در ایـران امـروز نیـز برخـی از روایت ها 
از اقتصـاد ایران هسـتند که هم توریج 
مـی شـوند و هـم بعضـی وقتهـا رونق 
مـی گیرند کـه مرا یـاد اقتصـاد روایی 
شـیلر مـی انـدازد. مثـلا خودکفایی یا 
عـدم تاثیر تحریـم ها بر اقتصـاد ایران 
و یـا اینکـه تحریـم هـا فرصت بـود تا 
مـا بتوانیـم سـاختار اقتصادی خـود را 

بهبود بخشـیم.
هرچـه ما از گفتمان علمـی در اقتصاد 
فاصلـه بگیریـم و به سـمت ضدیت با 
آن پیـش برویم که مـی رویم وضعیت 
اقتصـاد ایران بهتر نخواهد شـد و اتفاقا 
به سمت شـرایط پیچیده تری حرکت 

کرد.  خواهیم 
در ایـران امـروز روایت هایـی درگیـر 
شـده اسـت ایـن روایت هـا بر اسـاس 
علـم روز اقتصاد نیسـتند و دهه ها بر 
اقتصـاد ایران حاکم بـوده اند نه اینکه 
امـروز باشـد، امـا اگر سـری بـه آمار و 
داده هـا بزنیم مشـخص اسـت کـه در 
چـه برهه هایی نزدیک شـدن به علم 
موجـب چه نتایجی شـده اسـت و در 
چـه برهه هایـی موجب اتـلاف منابع 

شدید.
کافیسـت به نرخ رشـد اقتصـاد ایران 
در طـول 4 دهـه گذشـته نگاه شـود. 
رجـوع به علم اقتصاد یعنـی رجوع به 
دانـش روز و دانـش روز کارشناسـانی 
کـه تـا امـروز در سیسـتم تصمیـم 
تومـاس  نداشـتند.  حضـور  گیـری 
سـویل می گویـد : بیشـتر مشـکلات 
امـروز نتیجه راه حل های دیروز اسـت.
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